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Nelen Verkeersschool is 
klaar voor de toekomst

Agressie in verkeer lijkt
niet te beteugelen

Bijna kwart automobilisten 
onder 40 jaar heeft rijangst

Elke kleur vindt een plek op 
het palet van Emile Roemer

Lockdown laat diepe sporen na, 
maar hoe diep weet niemand
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Eensgezindheid is ver weg
Op het vlak van eensgezindheid komt deze branche geen stap verder, al 
jaren niet. Dat bleek onlangs weer toen eerst de brancheorganisatie LBKR 
een brandbrief schreef aan de Tweede Kamer, daarna de VRB duidelijk 
maakte dat ook zij actief zijn om Kamerleden te bewegen meer te doen 
voor de rijscholen maar kiest voor stille diplomatie, vervolgens stuurde 
BOVAG Rijscholen ook een brandbrief en weer een paar dagen later 
kwam de LBKR weer met een voorstel omdat in de Tweede Kamer een 
paar moties om kleine zelfstandigen zoals zzp’ ers te helpen, niet werden 
aangenomen. Dat was een ietwat ander voorstel dan dat van BOVAG 
Rijscholen.

Bent u er nog?

Lees het bovenstaande eens goed na en u weet: naar die eensgezindheid 
is het ver zoeken. Tussendoor werd de branche ook nog opgeschud door 
gerel binnen het Rijschool Samenwerkings Team (RST), waar het bestuur 
opstapte naar aanleiding van kritiek op het functioneren én er was nog 
een wilde staking op het Malieveld van rijschoolhouders die zich Rijscho-
len in Actie noemen. Tel uit je verlies. Alleen van de FAM hebben we niets 
gehoord en dat is misschien maar beter ook.

Als het niet zo triest was, had je erom kunnen lachen. Maar ik vraag me 
serieus af wat de Kamerleden hebben gedacht toen ze dit allemaal voorbij 
zagen komen. Vast niet dat deze branche heel goed georganiseerd is en 
met één stem spreekt en dat hebben ze dan goed begrepen. Het blijft 
behelpen. En als de organisaties elkaar dan ook nog vliegen gaan afhan-
gen, wordt het beeld er niet beter op.
Dit is een droef stemmende constatering. Zeker zoiets belangrijks als 
de gevolgen van de lockdown moet geen splijtzwam zijn, maar een 
onderwerp dat gezamenlijk en branchebreed wordt opgepakt en dat alle 
rijschoolondernemers ondersteunen. Geen gedoe, heldere taal en gaan 
voor een nobel streven, want dat is het. Maar nu verliest de boodschap 
aan kracht.

Intussen gaat Emile Roemer gewoon verder met het verzamelen van 
ideeën voor zijn uiteindelijke verslag en ook hij zal gemerkt hebben – als 
hij dat al niet wist – dat al die achtduizend rijschoolhouders allemaal een 
mening hebben met als rode draad dat niemand het met elkaar eens lijkt 
te zijn. Ik ben benieuwd wat Roemer daarmee gaat doen. Hij zegt in aller-
lei onlinebijeenkomsten dat ondernemers vooral hun mening moeten 
geven, maar of het nou sterk overkomt dat hij wordt over-
spoeld met meningen: mwah, ik ben bang van niet.

Het kan haast niet anders of in het eindverslag 
komt iets over een sterke organisatie die al die 
meningen moet stroomlijnen. Of dat het een 
koepel moet worden zoals de Alliantie 
Samen Sterk voorstaat of 
iets anders, maakt niet uit, 
maar dat het tijd wordt 
voor eensgezindheid 
in de branche is 
wel helder.
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Brancheorganisaties zetten 
in op aanpassing TVL-steun
De gezamenlijke branchevertegenwoordigers BO-
VAG-FAM-LBKR en VRB stellen voor om een aantal 
veranderingen aan te brengen in de TVL-steunmaat-
regel (Tegemoetkoming Vaste Lasten) zodat rijschool-
ondernemers daar ook iets aan hebben.

ER WORDT VOORGESTELD OM:
-  Het te vergoeden percentage TVL te bepalen op 26%.
-  Geen ondergrens te bepalen.
-  Als basiscriterium dezelfde richtlijnen aan te houden die de 
Belastingdienst toepast, nl. 1225 uren per kalenderjaar. Dus 
wanneer je in aanmerking komt voor alle fiscale voordelen/
aftrekposten als zzp’er en/of ondernemer kun je aanspraak 
maken op de tegemoetkoming vaste lasten.

-  Een eenmalige procentuele compensatie voor de maand 
december.

DIT IS DE ONDERBOUWING:
-  Vaste lasten rijschool werkend vanuit de thuissituatie
-  Rijscholen die hun lesauto al dan niet uit eigen middelen 
hebben aangeschaft, hebben andere maandelijkse vaste 
lasten. Reserveringen en afschrijvingen zijn wel lasten, 
maar niet als maandelijks te betalen vaste lasten in beeld 
te brengen.

-  Als je een lesvoertuig in de operational lease hebt zijn de 
totale kosten wel als vastelastenpost opvoeren. Bij financial 
lease wordt het plaatje weer anders en is afhankelijk van 
de contractopbouw.

-  Een vaste berekening die voor iedereen toepasbaar is kun 
je daarom niet bepalen. Daar hangen heel veel verschillen-
de onderdelen aan. De grootte van het voertuig, aantal te 
verrijden km’s dat je maakt in een rijles, aanschafkosten, 
gebruiksduur en vervanging of overzetten dubbele bedie-
ning en andere verplichte lesvoertuiggerelateerde zaken.

-  Daarnaast zijn er heel veel zzp-rijscholen die meerdere 
voertuigcategorieën aanbieden – A en AM – waardoor de 
vastelastencomponenten ook zwaarder wegen.

-  Vaste componenten per maand zijn in ieder geval: voer-
tuigkosten, motorrijtuigenbelasting, autogerichte noodza-
kelijke verzekeringen, arbeidsongeschiktheidsverzekering, 
pensioenvoorziening, lesplanning, abonnement digitale 
lesagenda, lessystemen theorie, telefoonabonnement, 
accountantskosten, branchegerelateerde contributies en 
vakliteratuur, afdracht CBR, verplichte scholingskosten en 
verkeersleermiddelen.

-  Ongeveer 26-27% van de opbrengsten zijn gemiddeld de 
aftrekbare vaste kosten t.o.v. de omzet.

-  Vaste lasten rijschool met een bedrijfspand zonder perso-
neel

-  Bovenstaande componenten met als extra huur of rentelas-
ten, energiekosten, verzekeringen, onderhoudskosten en 
gemeentelijke belastingen.

-  Vaste lasten rijschool met een bedrijfspand en personeel en 
meerdere categorieën

-  Alle bovenstaande kosten + bijkomende secundaire zaken 
die met personeel te maken hebben en niet meegenomen 
kunnen worden in de NOW-regeling.

-  Hierbij is het dus realistisch te stellen dat het TVL-percenta-
ge gecorrigeerd dient worden van 18 naar 26%.

TONK kan veel rijschool- 
houders soelaas bieden
De Tijdelijke Ondersteuning Noodzakelijke Kosten 
(TONK) wordt gezien als een belangrijke nieuwe 
steunmaatregel die bij huidig beleid op 1 maart 
ingaat.

TONK biedt een tegemoetkoming voor noodzakelijke kosten 
voor huishoudens die door de crisis te maken krijgen met 
terugval in inkomen en daardoor noodzakelijke kosten van 
bestaan niet meer kunnen betalen. Hierbij valt onder meer te 
denken aan de volgende situaties:
-  Huishoudens die nog wel inkomen uit werk hebben, maar 
tegelijkertijd met een dusdanige terugval in inkomsten gecon-
fronteerd worden dat zij noodzakelijke kosten niet meer 
kunnen voldoen. Dit kunnen zelfstandigen zijn die veel van 
hun opdrachten zien verdwijnen, maar ook flexwerkers die 
plotseling minder worden opgeroepen en ook werkenden die 
kortdurend vanwege quarantaine inkomsten mislopen.

-  Huishoudens die terugvallen op een uitkering en daardoor 
dusdanig achteruitgaan in inkomsten dat zij noodzakelijke 
kosten niet meer kunnen voldoen.

-  Huishoudens waar een of beide partners geen inkomen uit 
werk meer heeft en ook geen recht op een uitkering. Daar-
door kunnen zij een dusdanige terugval in inkomsten ervaren 
dat zij noodzakelijke kosten niet meer kunnen voldoen.

Nadere uitwerking van de tijdelijke regeling TONK volgt in 
samenwerking met gemeenten (streefdatum 1 maart 2021).
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SCHADE AAN UW LESVOERTUIG?
Wij halen uw lesauto met schade op
Leveren u direct een vervangende lesauto
Ons autoschade herstel bedrijf hersteld vakkundig uw schade
Wij leveren uw eigen, gerepareerde auto weer bij u af

De auto is een blijvertje
De auto blijft in Nederland een normaal geaccep-
teerd vervoermiddel en dat betekent dat met alle 
nadelen ervan moet worden gedeald.

Dit blijkt uit het Toekomstperspectief Automobiliteit 2040 
dat het ministerie van Verkeer en Waterstaat onlangs 
heeft gepresenteerd.

Deze nota is een belangrijke omslag in het denken over de 
auto. Natuurlijk is er vervuiling, natuurlijk zijn er files en 
natuurlijk heeft de auto ruimte over, maar feit is ook dat 
veel Nederlanders nu eenmaal liever de auto gebruiken 
dan dat ze met het openbaar vervoer reizen. Wijlen direc-
teur Paul Nouwen van de ANWB zei ergens in de jaren 
tachtig dat mensen altijd zullen blijven autorijden omdat 
ze nu eenmaal hun eigen geurtje willen ruiken. En nu, zo 
ongeveer dertig jaar later, is dat nog steeds niet veranderd.

De beleidsmakers denken inmiddels dat de belangstelling 
voor de auto niet afneemt, maar veel eerder zal stijgen, 
ook onder jongeren. In de notitie staat ook dat voor circa 
90 procent van alle ritten geldt dat die met het ov twee 
keer zo lang of nog langer zouden duren. Alleen in ste-
delijke gebieden is dit anders, maar hoe dan ook blijft de 
auto een dominante rol spelen in het mobiliteitssysteem. 
We hebben een aantal belangrijke passages eruit gehaald:

-  De auto blijft onverminderd populair door de vrije 
mobiliteit die hij biedt. De grote vraag anno nu is dus hoe 
we de kwaliteiten van de auto kunnen blijven benutten, 
maar de negatieve effecten van de auto kunnen terug-
dringen.

-  75% van de kilometers en 43% van de verplaatsingen 
wordt met de auto gemaakt. We zien mensen steeds 
meer, vaker en verder met de auto reizen. Ter vergelij-
king is dat voor het ov 13% km en 6% verplaatsingen en 
voor de fiets 8% km en 26% verplaatsingen. De auto is 
verantwoordelijk voor 60 tot 70% van de afgelegde woon-
werkkilometers van en naar de vijf grote steden.

-  Gebruikers vinden de auto gemakkelijk, comfortabel, onaf-
hankelijk, het gevoel van op jezelf zijn, en flexibel.

-  Snel (voor meeste verplaatsingen snelste deur-tot-deurreis-
tijden).

-  Voor circa 90% van de dagelijkse autoverplaatsingen is het 
ov geen alternatief (in verband met reistijd), zie afbeelding 
rechtsonder.

DE AMBITIES VOOR DE AUTO ZIJN VERVOLGENS ALS VOLGT 
GEDEFINIEERD:
-  Onze ambitie is een veilig, robuust en duurzaam mobi-
liteitssysteem, waarbij de gebruiker en diens deur-tot-
deurreis centraal staat en de impact op de leefomgeving 
minimaal is.

-  Robuust houdt in dat mensen en goederen binnen een 
acceptabele tijd op hun bestemming kunnen komen, ook 
als er door incidenten verstoringen optreden.

-  De centrale bereikbaarheidsopgaven voor wat betreft de 
automobiliteit zijn het per auto bereikbaar houden van 
economische toplocaties, (lucht)havens, banen en voorzie-
ningen én het waarborgen van de verkeersdoorstroming op 
(inter)nationale corridors. Dit zal echter gecombineerd moe-
ten worden met een verdere verbetering van de verkeers-
veiligheid voor kwetsbare verkeersdeelnemers (voetgangers 
en (brom)fietsers) en leefbaarheid (geluid, CO2, luchtkwa-
liteit) en rekening houdend met de schaarse ruimte en 
daardoor beperkter wordende uitbreidingsmogelijkheden 
van het wegennet.

-  De komende decennia komt er daarbij ook nog een grote 
en kostbare vervangingsopgave van verouderde infrastruc-
tuur op ons af.

-  Ten slotte zal werk gemaakt moeten worden van de verdere 
vergroening van het wagenpark, onder meer door het 
stimuleren van elektrisch rijden en daarvoor te investeren 
in de laadinfrastructuur.
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BOVAG pleit voor meer  
overheidssteun
In een brandbrief aan Kamerleden en ministeries schreef alge-
meen BOVAG-voorzitter Han ten Broeke dat de extra steunmaat-
regelen die medio januari bekend zijn gemaakt voor rijschoolhou-
ders onvoldoende steun bieden. In een debat eind vorige maand 
werden vrijwel alle voorstellen van BOVAG via moties door de 
Tweede Kamer aangenomen. Het demissionaire kabinet moet 
hiermee aan de slag.

NOW: COMPENSEER MAXIMAAL
De meest recente lockdown valt binnen meerdere kwartalen en werd pas 
op 14 december bekendgemaakt. Door de huidige systematiek op kwar-
taalbasis worden verliesmakende maanden gedempt door periodes waarin 
na heropening met extra inzet (kosten) weer omzet is gemaakt. Dit heeft 
tot gevolg dat de uitkering lager is en in sommige gevallen de ondergrens
van omzetderving (20%) niet eens wordt gehaald. Met de ‘haven in zicht’ 
bereiken BOVAG ook signalen dat voorschotten nog steeds op 80% zijn 
ingezet en dat definitieve vaststelling een periode van 52 (!) weken in 
beslag kan nemen conform de officiële briefcorrespondentie, terwijl 
beschikking over liquiditeit op dit moment hét verschil kan maken. 
BOVAG stelt voor dat 100% wordt toegekend bij zogenaamde voorschot-
verlening, dat aanvragen van op of vóór 13 december 2020 nog kunnen 
worden gewijzigd qua periode en dat het aanvragen van NOW 3.2 eerder 
mogelijk wordt dan 15 februari.

TVL VOOR DECEMBER INREGELEN
Ondanks de opgelegde lockdown in december komen rijschoolhouders 
met fors omzetverlies door de kwartaalbasisgrondslag tóch niet in aan-
merking voor een vergoeding. Extra zuur omdat de TVL-regeling (Q4) nog 
tot 29 januari a.s. aangevraagd kon worden en ondernemers niet zelf heb-
ben gekozen voor het stilleggen van hun activiteiten. BOVAG wil dat ook 
hier 100% wordt toegekend bij de voorschotverlening en dat rijscholen 
(en andere contactberoepen) een eenmalige toeslag krijgen in de TVL Q1 
vanwege de onverwachte sluiting in december; zij zijn namelijk voor de 
tweede keer in minder dan een jaar stilgelegd.

SCHRAP PARTNERTOETS TOZO
Door de introductie van de partnertoets kan een deel van de zelfstandige 
rijschoolhouders geen gebruikmaken van deze regeling, dit in tegenstel-
ling tot de eerdere TOZO. Het schrappen van de partnertoets, juist om 
de fragiele positie van zelfstandige ondernemers nu te versterken om de 
tweede lockdown te overleven, ligt voor de hand.

TONK VERSNELD INVOEREN
BOVAG dringt aan op een versnelde invoering van de nieuw aangekondig-
de Tijdelijke Ondersteuning Noodzakelijke Kosten (TONK). De oorspronke-
lijke planning van de regering was dat alle gemeenten per 1 maart gereed 
zijn, maar BOVAG heeft aangedrongen op 1 februari, zoals het Kabinet 
eerder aangaf. Vertraging is onacceptabel, omdat het water bij deze zelf-
standigen al tot aan de lippen staat.

Ondernemen, niet gokken

BOVAG Rijscholen
I www.bovag.nl   
T 035-659 21 21 
A Kosterijland 15,  3981 AJ Bunnik

Als ik dit stuk schrijf – op de eerste dag van februari – 
gloort er een klein sprankje hoop op heropening van onze 
sector op korte termijn. De besmettingscijfers dalen welis-
waar, maar nog niet hard genoeg en de Britse variant van 
het coronavirus hangt als een zwaard van Damocles boven 
de maatschappij en de economie. Desondanks sijpelen er 
berichten door over een exitstrategie, waarbij in elk geval 
duidelijk is dat de basisscholen als eerste heropend worden 
zodra de omstandigheden dat toelaten. En daarna? De 
detailhandel? Of de horeca, die toch het allerlangst op 
de blaren moet zitten? De contactberoepen, zoals die 
van ons? Duidelijk is dat echt niet alles tegelijkertijd weer 
open zal gaan en dat we op onze beurt moeten wachten. 
Dat knaagt, dat frustreert en voor vele collega’s zou het 
weleens desastreus uit kunnen pakken. Als er twee dingen 
zijn die per definitie funest zijn voor een ondernemer dan 
zijn dat onduidelijkheid en onzekerheid. Om te kunnen 
ondernemen, moet je in hoge mate weten waar je aan toe 
bent en wat je kunt verwachten. Anders ben je niet aan het 
ondernemen, maar aan het gokken.

In tegenstelling tot de kappers, winkeliers of kasteleins 
speelt in de rijscholenbranche nog een grote factor die 
bepalend is voor een succesvolle herstart. En dat is de 
examencapaciteit. Als de kapsalons open gaan, staan 
automatisch weer de klanten in de rij voor een knipbeurt. 
En zodra de Action weer opent, mag je er redelijk zeker 
van zijn dat de kassa’s ook weer rinkelen. Onze leerlingen 
zullen ongetwijfeld ook ‘gewoon’ weer in de auto, truck, 
bus of op de motor plaatsnemen, maar we kunnen ze niet 
bieden waar ze voor komen: het rijbewijs, oftewel een 
examen. We weten nu al dat we voor hete vuren komen te 
staan, tot ver na de heropening van onze sector. Planning 
is van cruciaal belang voor rijscholen en juist dát gaat 
nog heel erg lang een heet hangijzer zijn, zoveel is zeker. 
Vandaar dat we vanuit BOVAG continu met het ministerie 
van I&W en met het CBR in gesprek zijn over hoe de 
negatieve gevolgen geminimaliseerd kunnen worden. Bij 
Economische Zaken en met Kamerleden praten we over 
de financiële compensatie voor ondernemers, maar bij de 
rijscholen is er dus meer aan de hand dan dat en moet er 
verder worden gekeken. Bij de examens is het straks dus 
ook een zaak van ‘alle hens aan dek’, anders gaan er 
alsnog veel rijschoolhouders kopje onder.

Ik wens iedereen 
heel veel sterkte de 
komende periode en 
blijf vooral gezond.

Frank Hoornenborg,
voorzitter BOVAG 
Rijscholen
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Beste Emile, richt je op wat haalbaar is

Theo Vuijk is eigenaar van verkeersschool Fly-Over (zie www.rijschool –flyover.nl) in Den Haag en heeft het beste voor met de branche. 
Hierboven geeft de ras-Hagenees zijn ongezouten mening over een thema dat hem bezighoudt.

Eind januari was ik aanwezig bij een 
online vergadering die werd voorgeze-
ten door Emile Roemer. In een eerdere 
column bood ik aan om met hem in 
overleg te gaan. Dat heeft hij aanvaard 
en ik vond het een hele eer dat ik ben 
uitgenodigd.

Het was online dat is niet de beste 
manier om zaken te bespreken. Je mist 
dan de non-verbale communicatie. Ik 
had wél het goede gevoel dat iedereen 
die er was het doel van de Commisie 
Roemer niet uit het oog verloor. Dat 
doel is Emile Roemer inzichten mee te 
geven om de branche te zuiveren en 
te verbeteren en meer specifiek om de 
branche te verschonen van ondernemers 
die het met de normen en waarden niet 
zo nauw nemen.
Wat ik tegelijkertijd wél merkte, was dat 
er teveel hoofd- en bijzaken door elkaar 
werden gehaald. We moeten ervoor 
oppassen dat bijzaken geen hoofdzaken 
worden en andersom.

Ik wil op deze plek een paar punten 
benoemen waarvan ik denk dat de 
branche er een aardig eind mee opschiet. 
Allereerst: begin bij de wortel en dat is 
de opleiding tot rijinstructeur. Ik vind 
het niet belangrijk dat iemand een 
bepaalde schoolopleiding heeft gevolgd, 
maar een screening op sociale, didac-
tische en pedagogische vaardigheden 
door onafhankelijke bureaus die daar 
verstand van hebben, zou ik zeer toejui-
chen. En ook is het goed als de oplei-
dingsinstituten worden gecertificeerd, 
liefst door de overheid, want daar zit ook 
veel kaf onder het koren. Als je de oplei-
ding tot instructeur mag volgen en klaar 
bent, weet je vanzelf dat de nieuweling 
een aanwinst is voor de branche.
En dan het CBR. Ik ben er een voorstan-
der van om de inschrijvingsvoorwaarden 
bij het CBR tegen het licht te houden. 
Met een gedegen opleiding ben je al een 
stap verder, maar het is natuurlijk geen 
gek idee dat, als je ondernemer wilt wor-
den, bij de entree bij het CBR er ook een 

screening plaatsvindt. Ik ben er namelijk 
van overtuigd dat, als de belastingdienst 
wat scherper zou zijn, heel veel onderne-
mers uit de branche zullen stappen. Het 
is heel simpel: haal de uitwassen eruit en 
je maakt grote stappen.
Nu we het toch over het CBR hebben: 
ik stel ook voor om de instructeur veel 
belangrijker te maken bij het praktijk-
examen. Het is niet van deze tijd vind ik 
dat een examinator binnen 45 minuten 
een kandidaat beoordeelt, terwijl de 
rijinstructeur er gemiddeld 40 uur naast 
heeft gezeten en echt weet wat voor 
vlees hij in de kuip heeft.
Dat er iets te kiezen moet blijven voor 
de consument, vind ik ook evident. 
Dat kan een makkelijke keus zijn: een 
reguliere opleiding of de RIS-opleiding. 
De RIS-opleider, die heeft geïnvesteerd in 
meerwaarde, krijgt dan bepaalde voorde-
len bij bijvoorbeeld het CBR.

Ik wens de commissie veel wijsheid toe 
bij het doorhakken van knopen.
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Deze tweede lange lockdown gaat de branche pijn doen

Brancheorganisaties houden langzamerhand rekening met vergaande 
gevolgen als gevolg van deze tweede lockdown, maar wat deze tweede 
uiteindelijk teweeg gaat brengen in de branche weet niemand. De voor-
uitzichten zijn in elk geval niet geweldig, en dat is een eufemisme. Het 
enige positieve is dat het aantal aanmeldingen van nieuwe leerlingen 
blijft stijgen, maar daarvan is vervolgens weer de vraag wat daarvan de 
gevolgen zijn bij een dan ongetwijfeld overbelast CBR.

Rijschoolhouders zijn niet de enigen die 
in de shit zitten door corona. Lang niet 
zelfs, maar het is niet eens een schrale 
troost. Hoe dan ook is duidelijk dat elke 
dag dat deze lockdown duurt – en die 
is inmiddels opgerekt naar in elk geval 
2 maart – steeds meer rijschoolhouders 
in de financiële problemen komen. Het 
gaat om de hoeveelheid vet die je op 
je botten hebt, hetzij zakelijk, hetzij 
privé, hetzij beide. Bij iedereen gaat het 
vet eraf en iedereen die geen vet meer 
over heeft, krijgt het steeds zwaarder.

STEUN OVERHEID
Een van de grote problemen is dat veel 
rijschoolhouders, zzp’ers met name, 
niet in aanmerking komen voor steun 
van de overheid. Bij de TOZO-regeling 
(Tijdelijke overbruggingsregeling 
zelfstandig ondernemers) bijvoorbeeld 
telt het partnerinkomen mee. Als het 
huishoudinkomen boven het sociaal 
minimum komt kunt u, net als bij 
TOZO 2, geen aanspraak maken op de 
TOZO 3-uitkering levensonderhoud. En 
ook voor de TVL-regeling (Tegemoetko-
ming Vaste Lasten) komen de meeste 
rijschoolhouders niet in aanmerking.

IN KAART GEBRACHT
BOVAG Rijscholen heeft onlangs in 
kaart gebracht welk probleem er is met 
welke regeling en die informatie.

Probleem NOW (Noodmaatregel Over-
brugging voor Werkgelegenheid): De 
huidige lockdown valt binnen meerdere 
kwartalen en werd pas op 14 december 

bekendgemaakt. Door de huidige syste-
matiek op basis van kwartaalbasis wor-
den verliesmakende maanden gedempt 
door periodes waarin na heropening 
met extra inzet (kosten) weer omzet is 
gemaakt. Dit heeft tot gevolg dat de uit-
kering lager is en in sommige gevallen 
de ondergrens
van omzetderving (20%) niet eens wordt 
gehaald.
Oplossing: toekennen 100% bij zogehe-
ten voorschotverlening, aanvragen op 
of vóór 13/12/20 kunnen nog worden 
gewijzigd qua periode en eerder open-
stellen van de aanvraagmogelijkheid 
NOW 3.2 (eerder dan 15 februari).

Probleem TVL (Tegemoetkoming 
Vaste Lasten): Ondanks de opgelegde 
lockdown in december kunnen con-
tactberoepen – in casu rijinstructeurs 
– gegeven de kwartaalbasisgrondslag – 
ondanks fors omzetverlies toch niet in 
aanmerking komen voor een vergoe-
ding.
Oplossing:  Toekennen 100% bij zgn. 
voorschotverlening, verstrek voor rij-
scholen/contactberoepen (op basis van 
SBI-code) een eenmalige toeslag in de 
TVL Q1 vanwege de onverwachte slui-
ting in december, want zij zijn voor de 
tweede keer in elf maanden stilgelegd.

Probleem TOZO (Tijdelijke overbrug-
gingsregeling zelfstandig ondernemers): 
door de introductie van de partnertoets 
kan een deel van de rijinstructeurs geen 
gebruikmaken van deze regeling, dit in 
tegenstelling tot de eerdere TOZO.

Oplossing:  Het schrappen van de part-
nertoets, juist om de fragiele positie van 
zelfstandig ondernemers nu te verster-
ken om de tweede lockdown te over-
leven, ligt voor de hand. Op basis van 
een motie is de Tweede Kamer hiermee 
akkoord gegaan. Moties met deze strek-
king zijn verworpen.

Probleem TONK (de regeling Tijdelijke 
Ondersteuning Noodzakelijke Kosten): 
BOVAG dringt aan op een versnelde 
invoering van de nieuw aangekondigde 
TONK. De huidige planning van de 
regering is dat alle gemeenten per 1 
maart gereed zijn. BOVAG dringt aan 
op streefdatum 1 februari, zoals het 
kabinet eerder aangaf.

Op pagina 4/5 staat een overzicht van 
de resultaten van de beraadslaging in de 
Tweede Kamer op 29 januari.

VOOR EN ACHTER DE SCHERMEN
Inmiddels wordt zowel voor, met 
brandbrieven (LBKR en BOVAG), als 
achter de schermen (VRB dat kiest voor 
stille diplomatie en natuurlijk geldt dit 
ook voor de andere organisaties, naast 
de brandbrieven) door iedereen stevig 
ingepraat op Kamerleden en iedereen 
die ertoe doet in Den Haag om de maat-
regelen aan te passen en zo de pijn te 
verzachten. Dat is goed. Tot op heden is 
er nog weinig resultaat geboekt, maar 
wat niet is, kan nog komen. Voor de 
meeste gedupeerden die kunnen aanto-
nen dat ze in de problemen komen, ligt 
de zogenoemde TONK-regeling in het 
verschiet (zie ook pagina 4/5).

We namen met de voorzitters van de 
brancheverenigingen de huidige situ-
atie door en kijken met hen ook naar de 
toekomst.

Diepe sporen door lockdown, 
maar hoe diep weet niemand
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JOS VAN ZUYLEN (VRB):
‘HET BLIJFT GISSEN HOE DIT  
GAAT AFLOPEN’ 

Jos van Zuylen, voorzitter VRB: “We krijgen langzamerhand steeds 
meer signalen van ondernemers die zich afvragen of ze nog zullen 
bestaan en ook van ondernemers die het water tot of zelfs al over 
de lippen staat. Maar niemand loopt daarmee te koop. Het blijft 
gissen hoe dit allemaal gaat aflopen, maar je hoeft geen weten-
schappelijk onderzoek te doen om te snappen dat dit gevolgen gaat 
hebben en dat, hoe langer de situatie duurt, hoe moeilijker het 
gaat worden.”
Van Zuylen bereiken vooral berichten van kleine rijscholen die in 
de penarie zitten, maar dat is op zich niet vreemd aangezien bij de 
VRB vooral veel kleine(re) rijscholen zijn aangesloten. “Als er kop-
pen gaan rollen dan zullen die bij alle typen ondernemers vallen, 
maar ik denk dat grote ondernemers daar niet mee te koop gaan 
lopen.”

BEVREESD
Hij is er wel bevreesd voor dat ondernemers geld uitgeven dat ze 
hebben, maar wat eigenlijk ‘schijngeld’ is. Een goed voorbeeld 
zijn ondernemers die in december een pakket hebben verkocht, 
na de lockdown moeten ‘leveren’, maar wellicht dit geld al heb-
ben opgesoupeerd om het hoofd boven water te houden. “Dat is 
een begrijpelijke reactie, is niet verstandig, maar die berichten 
bereiken ons ook. En dan rolt er weer een nieuw probleem achter 
de lockdown aan.”

NIET ONGERUST MAKEN
Van Zuylen wil overigens oppassen met al te alarmerende woor-
den, want hij wil de consument niet ongerust maken. Immers, 
hoe dan ook wordt er weer een keer gelest en de consument moet 
er dan vertrouwen in hebben dat er ook gelest kan worden. “Veel 
ondernemers, en dat geldt ook voor mijzelf, merken dat het aantal 
aanmeldingen van nieuwe leerlingen blijft toenemen en we willen 
die natuurlijk allemaal kunnen bedienen.”

NA DE LOCKDOWN
Vraag is ook welke situatie ontstaat nadat de lockdown is opge-
heven. “Natuurlijk willen we allemaal zo snel mogelijk weer 
lesgeven. Maar de achterstanden zijn inmiddels zo enorm dat ik 
me afvraag hoe zich dat gaat ontwikkelen. Na de eerste lockdown 
heeft iedereen het razend druk gehad, waardoor er in elk geval wat 
tijd was om weer wat aan de reserves te bouwen. Maar hoe dat nu 
zal gaan, ik weet het niet.”
Alles bij elkaar denkt Van Zuylen dat de sector hier zomaar een 
jaar of misschien wel langer last van zal hebben. “Als je ziet hoe de 
wachtlijsten oplopen, dan denk ik dat we hier mogelijk pas eind 
volgend jaar vanaf zijn.”

JOS POST (LBKR): 
‘WE ZIJN HIER ECHT NOG NIET VANAF’
Jos Post, voorzitter LBKR, ziet inmiddels ook de pijn in de branche 
toenemen. “Mijn gevoel zegt dat het grootste acute probleem nu 
zit bij de kleine rijschoolondernemer, bij de zzp’er, omdat die met 
een beetje pech niet in aanmerking komt voor en van de regelin-
gen. We hebben allemaal te maken met vaste bedrijfskosten, maar 
ook met een hypotheek of huurkosten; dat loopt allemaal door 

en als je dan geen steun krijgt dan gaat het snel met eventuele 
reserves. Ik geef het je te doen.”

WATER TOT OVER DE LIPPEN
Ook Post kent ondernemers die hebben laten weten dat het water 
tot over de lippen staat. “Helaas zijn die er. Dat baart me ernstig 
zorgen en we werken er keihard aan om hier wat aan te doen. Zo 
direct heb ik weer een onlinemeeting over dit onderwerp.”
Over een mogelijk probleem met reeds ontvangen ‘pakketgeld’ 
zegt Post: “Ik hoop dat ze het niet al uitgeven, maar ik sluit het 
niet uit. Dat is dan een na-effect dat zich zal doen voelen op het 
moment dat we weer gaan starten. Er zijn ook ondernemers die 
uitstel van betalingen hebben aangevraagd en gekregen. Dat snap 
ik ook, maar iedereen moet wel beseffen dat het uitstel is en geen 
afstel. Ooit zal je het moeten betalen. We zijn hier echt nog niet 
vanaf.”
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FRANK HOORNENBORG 
(BOVAG): 
‘ALLE ONDERNEMERS HEBBEN HET ZWAAR, 
VAN GROOT NAAR KLEIN’

“We vernemen van veel leden dat ze 
moeite hebben om deze periode financieel 
door te komen. Bij eenmanszaken valt bij-
voorbeeld de TOZO ongunstig uit en omdat 
er weinig perspectief is, resulteert dat ook 
in veel onrust. De nieuwe routekaart geeft 
enige helderheid en houvast, waaruit we 
kunnen opmaken dat de contactberoepen 
vooraan staan om weer open te mogen als 
er nieuwe versoepelingen worden aange-
kondigd.”

ALLE ONDERNEMERS
Volgens Hoornenborg is er geen scheidslijn 
tussen de ondernemers die wel en die er 
niet door worden getroffen. “Alle onderne-

mers hebben het zwaar, van groot naar 
klein. Vergeet niet dat de steunmaatre-
gelen de (loon)kosten bij lange na niet 
volledig dekken en dat de uitgestelde 
belastingen op termijn toch betaald 
moeten worden. Intussen komt er gewoon 
geen omzet binnen en dan zal het nog 
lange tijd duren voordat er weer wat geld 
toegevoegd kan worden aan de reserves of 
de gemaakte schulden afbetaald zijn. De 
inschatting bij mij is dat de zzp’ers zich 
momenteel meer roeren omdat die nu 
eenmaal direct getroffen worden door de 
ongunstige TOZO-regeling en omdat het 
TVL-loket nog niet open is voor Q1-2021. 
De grote ondernemingen worden ook hard 
getroffen, maar daar zal de schade meer 
op de langere termijn zijn. De NOW en 
uitstel van belastingenbetalingen houden 
de rijscholen met personeel momenteel 
op de been.”

NIET TE OVERZIEN
Hoornenborg meent dat nu nog niet 
valt te overzien wat dit allemaal op de 
langere termijn tot gevolg zal hebben 
en hoe lang de naweeën voelbaar zullen 
zijn. “Dat is niet te overzien. Er wordt 
nu vooral gekeken naar de uitstelexa-
mens die voorrang hebben. Voor nieuwe 
leerlingen is er een wachttijd om te 
kunnen lessen en door de te verwachten 
lange reserveringstermijnen voor zowel 
de theorie als de praktijk is een stabiele 
planning die aansluit op een toets of 
examen moeilijk dan wel onmogelijk te 
realiseren. Naast de uitvoeringsproble-
matiek zouden er ook maatschappelijke 
problemen kunnen ontstaan. Schoolver-
laters kunnen nu immers geen rijbewijs 
halen en dat kan invloed hebben op hun 
kansen op de arbeidsmarkt.”

Niet meer oefenen met het koppelingspedaal, maar aan de slag met onder-
werpen als aandocken en de uitzwaai van de bak of trailer. Rijinstructeur 
Rewien Thakoerdajal verruilde na dertien jaar de lesauto voor de lesvracht-
auto. “Dat je iemand stap voor stap met zo’n groot voertuig leert rijden, 
geeft heel veel voldoening.”

Wanneer Rewien het terrein van zijn 
werkgever DON Opleidingen in Naaldwijk 
op rijdt, valt direct op hoe gemakkelijk 
hij de Mercedes-Benz Actros inparkeert. 
“Ja, ook voor je eigen rijvaardigheid is 
dit opleidingstraject perfect”, zegt de 
kersverse C-instructeur lachend.

DERTIEN JAAR RIJINSTRUCTEUR
Rewien begon dertien jaar geleden als 
B-instructeur, maar keek altijd al naar 
vrachtauto’s. Hij zegt: “Ik heb altijd al een 
passie voor auto’s gehad, dus dat ik rij-
instructeur werd, kwam niet als een ver-
rassing. Later begon ik ook vrachtauto’s 
steeds interessanter te vinden, maar het 
leek mij een hele stap om mijn huidige 
baan op te geven en de opleiding tot 
C-instructeur te volgen. Gelukkig kwam 
ik toen DON Opleidingen tegen.”

INTERN OPLEIDEN MET BAANGARANTIE
Bij het opleidingsinstituut DON Oplei-
dingen in Naaldwijk kreeg Rewien de 
kans om met baangarantie de opleiding 
tot C-instructeur te volgen. “Nadat ik mij 
aanmeldde voor de interne opleiding 
werd ik meteen in een kleine, hechte klas 
opgenomen. Omdat je de opleiding bij 
DON Opleidingen zelf volgt, zit je boven 
op het werk. Je mag al vanaf het begin 
meekijken met de instructeurs en krijgt 
een persoonlijke mentor toegewezen.”

EEN ECHT FAMILIEBEDRIJF
Na het behalen van zijn C-rijbewijs en 
WRM-certificaat trad Rewien officieel als 
C-instructeur in dienst bij DON Opleidin-
gen. “Het is een grote organisatie, maar 
het voelt nog steeds als een familiebedrijf. 

Mijn mentor van toen is nu een fijne 
collega geworden. Maar het mooiste van 
alles is dat ik natuurlijk in deze mooie 
vrachtauto mensen mag opleiden tot 
beroepschauffeur!”

WRM-gecertificeerd B-instructeur 
en ook interesse in een opleiding 
tot C-instructeur met baangarantie? 
Kijk dan op werkenbijdon.nl voor 
alle vacatures!

B-instructeur Rewien liet zich bij DON Opleidingen opleiden tot C-instructeur

‘Als je eenmaal in de vrachtauto 
zit, ben je verkocht’

Advertorial
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Autisme en hoorzitting Gezondheidsraad
Mijn decembercolumn over autisme en keuring maakte veel los. Rijinstructeurs 
willen dat keuring en rijtest van leerlingen met een autismespectrumstoor-
nis (ASS) afgeschaft worden. Ook de Nederlandse Vereniging voor Autisme 
(NVA) strijdt daarvoor.

In 2013 adviseerde de Commissie Rij-
geschiktheid van de Gezondheidsraad 
op aanvraag van het ministerie van 
Infrastructuur en Waterstaat over rijden 
met een autismespectrumstoornis deze 
keuring bij de eerste rijbewijsaanvraag 
te behouden. Vanwege de maatschappe-
lijke behoefte tot actualisering vroeg het 
ministerie de Gezondheidsraad op basis 
van nieuwe wetenschappelijke inzichten 
een nieuw advies uit te brengen over de 
risico’s van ASS op de rijgeschiktheid en 
de kans dat deze risico’s zich voordoen.

Via Zoom vond daartoe op 29 januari jl. 
een Gezondheidsraad hoorzitting plaats 
rondom ASS en rijgeschiktheid met een 
beperkt aantal genodigden onder wie 
LBKR en VRB vanuit de rijschoolbranche. 
De visie van meerdere partijen wordt 
momenteel samengevoegd en beoor-
deeld.

CASS18+, een netwerk van BIG-gere-
gistreerde GGZ-hulpverleners (zoals 
gezondheidszorg- en klinisch psycholo-
gen en psychiaters en in 2005 geïnitieerd 
door psychiater Kan) zet zich in voor de 
verbetering van de diagnostiek en behan-
deling van volwassenen met autisme. Zij 
worden geregeld gevraagd bij het maken 
van landelijk beleid voor volwassenen 
met autisme. Zo ook bij deze hoorzitting.

Op verzoek van de voorzitter van 
CASS18+, dr. Els Blijd-Hoogewys, mocht 
ik ook onderbouwd advies geven over de 
risico’s van autisme op de rijgeschiktheid 
en het behouden van de verplichting 
voor de specialistische keuring en extra 
rijtest voor mensen met autisme.

Of het rijlestraject gemakkelijk ver-
loopt is volgens mij afhankelijk van de 
begaafdheid. Bij normale begaafdheid, 
zonder comorbiditeit of persoonlijk-
heidsproblematiek, zijn er nauwelijks 
problemen. Bij erkende rijinstructeurs 
komen deze leerlingen probleemloos 
door rijtest en rijexamen. De medische 
keuring en de rijtest zijn overbodig.
Aan het einde van het rijlestraject is het 

voldoende dat de examinator de rijvaardig-
heid toetst.

Bij comorbiditeit ASS en AD(H)D en medi-
catie is onder begeleiding van een erkende 
rijinstructeur een normaal rijlestraject 
eveneens mogelijk. De rijinstructeur houdt 
extra rekening met de verschillen op het 
gebied van de informatieverwerking en 
aandachtverdeling.
Voor deze kandidaten kan de medische 
keuring nuttig zijn, maar een rijtest over-
bodig. De examinator toetst de rijvaardig-
heid.

Bij een ingewikkelde medische situatie of 
medicatie die de rijvaardigheid negatief 
kan beïnvloeden, zou m.i. voorafgaand aan 
het rijlestraject wel een medisch specialist 
moeten worden geraadpleegd.
De AVG maakt vroege identificatie van 
de mentale gezondheid of risicofactoren 
bij minder begaafde leerlingen immers 
onmogelijk.

Keuring vanwege bijvoorbeeld het risico 
op alcoholgebruik of drugsafhankelijkheid 
en een rijtest lijken mij dan wel zinvol. Al 
zou ik die rijtest graag in meerdere onder-
delen opgesplitst zien. Volgens Blijd-Hoog-
ewys richtte men zich bij de hoorzitting 
vooral op het bespreken van de discuta-

bele wetenschappelijke onderbouwing.
Alle partijen vonden mensen met autisme 
per definitie niet een gevaar op de weg 
en de keuring of rijtest zoals die nu is, 
moet anders worden ingericht of helemaal 
verdwijnen.

Dat mensen met autisme anders leren en 
denken zegt niets over veilige verkeers-
deelname. Er zijn mensen met autisme die 
ongelukken veroorzaken en mensen zon-
der autisme die ongelukken veroorzaken.
Ze zijn niet veiliger of gevaarlijker in het 
verkeer. Daarom is het oneerlijk dat ieder-
een met autisme een keuring plus rijtest 
krijgt. Volgens het bestuur van CASS18+ 
is de balans zoek tussen algemeen belang 
verkeersveiligheid en belang gelijke kan-
sen. Autorijden vergt weliswaar veel van 
het executief functioneren, maar vooral 
bij het leren autorijden. Niet zozeer na 
behalen van het rijbewijs.
Er is onvoldoende bewijs dat automobilis-
ten met autisme meer ongelukken veroor-
zaken. Jongeren met autisme hebben zelfs 
een laaggemiddeld aantal auto ongeluk-
ken, 45% minder snelheidsovertredingen 
en 83% minder rijbewijsintrekkingen.
Waar het gaat om de moeilijkheid bij 
het leren autorijden, vergroot een ASS-
getrainde rijinstructeur als poortwachter 
de kans op het halen van het rijbewijs. Een 
gedegen scholing plus bijscholing in de 
vorm van intervisie is echter essentieel.

Nu maar wachten op het nieuwe advies 
van de Gezondheidsraad.
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DE WEG

Nederland is bezig met een transformatie van de standaardsnelheid van 50 
km/uur binnen de bebouwde kom naar 30 km/uur. De Tweede Kamer heeft 
hier een motie over aangenomen, dus terug kunnen we niet meer. Steeds 
meer gemeenten wijzen gebieden aan waar 30 km/uur het maximum is, 
met als gevolg dat kenners het al hebben over Het Nieuwe 30. Goudappel 
Coffeng en DTV Consultants rondden recent een onderzoek af met als insteek 
de vraag welke factoren bepalen of een drukke 30 km-weg wel of niet goed 
functioneert. Aan de hand van data-onderzoek en praktijkcases, onderzoek 
in 15 gemeentes en een Vervoerregio gingen de onderzoekers op zoek naar 
antwoorden.

NIEUWE IMPULS
In veel gemeenten spelen al langer 
ideeën om de snelheid op meer (of alle) 
wegen binnen de bebouwde kom terug 
te brengen naar 30 kilometer per uur. Er 
is behoefte aan een nieuwe impuls om 
knelpunten aan te pakken die zich met 
name manifesteren op zogenoemde grijze 
wegen. Daarbij zouden andere belangen 
dan alleen (auto)verkeer nadrukkelijker 
een plek moeten krijgen: rol van de omge-
ving, de positie van de meest kwetsbare 
verkeersdeelnemers, de positie van nieu-
we voertuigsoorten, de veiligheid van het 
fietsverkeer en de druk op de openbare 
ruimte vanwege stedelijke verdichting.

BREED ONDERZOEK
Samen met 15 gemeenten en een Vervoer-
regio zijn DTV Consultants en Goudappel 
Coffeng ruim een jaar geleden gestart met 
een breed onderzoek naar ‘Het Nieuwe 
30’. We hebben onderzocht welke factoren 
bepalen of een drukke 30 km-weg wel 
of niet goed functioneert. Centrale vraag 
in het onderzoek: Hoe ziet het verkeers-
systeem binnen de bebouwde kom eruit 
als we uitgaan van meer wegen met een 
lagere maximumsnelheid; ook op wegen 
waarvoor ons bestaande instrumentarium 
niet is bedacht: drukkere wegen, soms 
bredere wegen, vaak met gebruik door 
openbaar vervoer en hulpdiensten.

200 STRATEN
Voor ruim 200 straten is een uitgebreide 
data-analyse uitgevoerd waarin is gezocht 
naar relaties tussen weg- en omgevings-
kenmerken, gebruikskenmerken, snel-
heden en ongevallen. Daarnaast zijn op 
19 van de geanalyseerde straten gedetail-
leerde metingen uitgevoerd en zijn weg-
gebruikers geënquêteerd om zo ook een 
relatie te kunnen leggen met de beleving 
van weggebruikers.

OPVALLENDE RESULTATEN
Op de onderzochte drukke 30 km-straten 
blijkt er een significant verband te zijn 
tussen een lagere snelheid en meer 
ongevallen. Waarschijnlijk komt dit 
doordat op straten ‘waar veel gebeurt’ 
(winkels, overstekers, parkeerbewegin-
gen, laden en lossen, en dergelijke) de 
rijsnelheid weliswaar lager ligt, maar 
(door de omgevingsinvloeden) ook meer 
ongevallen gebeuren. Oftewel: de snel-
heid gaat in die gevallen onvoldoende 
naar beneden om de omgevingsinvloed 
te compenseren. Bovendien gebeuren 
in de winkelstraten vermoedelijk ook 
ongevallen die losstaan van de autosnel-

Invoering van ‘Het Nieuwe 30’
is nog niet zo makkelijk 
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heid, zoals ongevallen als gevolg van 
openslaande deuren.

GLIJDENDE SCHAAL
Er is vooralsnog geen harde bovengrens 
gevonden voor een maximale intensiteit 
waarbij 30 km/u niet meer veilig zou 
kunnen functioneren. Het is meer een 
glijdende schaal, waarbij hogere intensi-
teiten leiden tot andere ontwerpkeuzes 
die de veiligheid en geloofwaardigheid 
van de situatie negatief beïnvloeden. De 
omgeving van de weg speelt daarbij een 
belangrijke rol. Wegen met meer omge-
vingsinvloed lenen zich eerder en langer 
voor 30 km/u dan wegen met een meer 
open karakter, maar ze zijn tegelijkertijd 
wel onveiliger.

Voor busverkeer geldt dat de gemiddelde 
snelheid op 30 km-wegen in de dataset ligt 
op 27,9 km/u. Op 50 km-wegen in de data-
set is dat 32,0 km/u; dat verschil is dus niet 
zo groot. Met name de aanwezigheid van 

parkeren en laden en lossen op of langs de 
rijbaan blijkt de gemiddelde snelheid van 
de bus negatief te beïnvloeden.

De omgevingskenmerken blijken veel 
invloed te hebben op zowel de snelheid 
als het aantal ongevallen. Wat is het 
karakter van de omgeving? Hoe hoog is de 
bebouwing? Hoe breed is het profiel (ten 
opzichte van de hoogte van de bebou-
wing)? Zijn er winkels in de omgeving?

DE MENING VAN FIETSERS EN VOETGAN-
GERS
Uit de enquêtes in de 19 onderzoeksstra-
ten komen de volgende verbanden naar 
voren (door de beperkte steekproef en een 
beperkte variatie in oordelen van fietsers 
en voetgangers zijn ze (net) niet statistisch 
significant):

- Bij hogere auto-intensiteiten lijkt het 
oordeel van fietsers en voetgangers lager.
- Bij meer fietsers lijkt het oordeel van de 
fietsers hoger.
- Bij hogere auto-intensiteiten per meter 
rijbaanbreedte lijkt het oordeel van fiet-
sers lager.
- Bij meer vrachtverkeer lijkt het oordeel 
van fietsers en voetgangers hoger (wellicht 
doordat op de wegen met meer vracht-
verkeer ook meer ruimte is voor fiets- en 
voetgangersvoorzieningen).
- Bij een hoger ongevalsrisico lijkt het 

oordeel van voetgangers hoger (wellicht 
doordat het in winkelstraten prettiger 
lopen is, terwijl daar meer ongevallen 
gebeuren).

NOG NIET GEVONDEN
Het complete verklaringsmodel voor de 
snelheid en de verkeersongevallen op dit 
soort wegen is nog niet gevonden. Veel 
van de variatie in snelheden en aantallen 
ongevallen wordt op basis van de wegken-
merken nog niet verklaard. Er zijn in elk 
geval twee oorzaken:
- Op dit soort wegen is sprake van een 
zeer sterke samenhang tussen de veilig-
heidsbeleving van zowel automobilisten 
als andere gebruikers enerzijds, en hun 
gedrag anderszijds: de ‘snelheidsparadox’. 
Een lagere snelheid is in alle gevallen 
veiliger. Maar voor een lagere snelheid is 
meer omgevingsinvloed nodig. En meer 
omgevingsinvloed leidt weer tot meer 
onveiligheid.
- Het vermoeden van de onderzoekers is 
dat een groot deel van de verschillen in 
snelheid en ongevallen niet zozeer wordt 
verklaard door de aan- of afwezigheid van 
de wegkenmerken, maar door de manier 
waarop ze in detail aanwezig zijn. Dus hoe 
de bomen precies het wegbeeld bepalen, 
hoe de uitritconstructie is vormgegeven, 
et cetera.

Bron: dtvconsultants.nl
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INTERVIEW

Compleet nieuw onderkomen met ‘nul op de meter’ 

De eerste lockdown markeerde de start van de bouw van het nieuwe be-
drijfspand van Nelen Verkeersschool in Amsterdam en de start van de 
tweede uitval in december was het moment dat Paul Wemer de sleutels van 
zijn nieuwe pand kreeg. Hoe bijzonder wil je het hebben. Maar hoe dan ook 
is Verkeersschool Nelen nu wel klaar voor de toekomst, verklaart directeur/
eigenaar Paul Wemer. “Als de lockdown voorbij is, kunnen we vlammend uit 
startblokken en zullen we iedereen hard nodig hebben”, weet hij. Ook de 
professionele collega rijscholen.

“Persoonlijk ben ik al een tijdje van 
mening dat je het als ‘stand alone’ ver-
keersschool zonder samenwerking met 
andere verkeersscholen heel erg moeilijk 
gaat krijgen als je wilt manifesteren in de 
bus en transportsector en dat is precies 
wat ik wil. Landelijke vervoerders en 
organisaties willen landelijke dekking 
van de organisaties die hun nascholing en 
bijscholing regelen. Ontzorgen zeg maar. 
Om die reden werken op dit moment tien 
grote professionele verkeersscholen in 
Nederland met gezamenlijk een lande-
lijke dekking op het gebied van trans-
portopleidingen samen binnen de SBVO 
(zie kader). Met 2 a 3 potentiële kandidaat 
verkeersscholen worden nog gesprekken 
tot aansluiting gevoerd. Hoe dan ook, ik 
heb daar heel grote verwachtingen van. 
Hiervoor deed ik wel het een en ander 
aan na- en bijscholing van chauffeurs, 
maar dat was nog niet heel veel. Nu kun-
nen we als samenwerkende partners in 
SBVO doorpakken, met een groot scala 
aan nascholingscursussen, die landelijk 
uitgerold kunnen worden.” 

VOORBEELD
Hij heeft een helder voorbeeld. “Wij 
deden altijd de nascholing voor enkele 
vuilverwerkingsbedrijven in Amsterdam 
en omstreken. Die zijn opgegaan in het 
landelijke bedrijf Renewi en zo’n bedrijf 
wil natuurlijk het liefst één aanspreek-
punt voor alle trainingen en opleidin-
gen in heel Nederland. Dat kan ik nu 
aanbieden, net als de andere rijschool-
ondernemers met wie we samenwerken. 
En het mooiste is dat al die mensen niet 
op dezelfde plek getraind hoeven worden. 
Een paar in Amsterdam, een paar anderen 
in Lelystad en weer anderen ergens anders, 
dat kan allemaal. Terwijl de hr-manager via 
een net nieuw gebouwd portal overzicht 
heeft over het hele personeelsbestand. En 
wat denk je van bijvoorbeeld PostNL. De 
vestiging Amsterdam-Oost zit hiernaast 
en daar doe ik wel wat voor, maar PostNL 
landelijk heb ik natuurlijk (nog) niet. Daar 
kunnen we nu wellicht wel wat mee. Ja, ik 
ben er heel enthousiast over en verwacht er 
heel veel van.” 

NIEUWE LOCATIE
Paul Wemer is duidelijk in zijn nopjes 
met de samenwerking van deze 10 beken-
de grotere verkeersscholen in Nederland 
die hebben besloten de handen ineen te 
slaan om slagen te maken in de trans-
portsector. Het zijn stuk voor stuk grote 
jongens, met veel ambitie. Zoals Nelen. 
Om deze reden is Wemer ook blij met de 
spiksplinternieuwe locatie waar Nelen 
sinds deze maand is gevestigd en die nog 
ruikt naar nieuw.

ACHTER DE MAKRO
Voor iedereen die Amsterdam kent: Nelen 
zit sinds kort aan de Joan Muyskenweg, 
achter de Makro en 500 meter van de 
Johan Cruijff Arena. Nelen Verkeers-
school bestaat inmiddels 39 jaar en is 
opgezet door Jos Nelen. Lex Wemer, de 
vader van Paul, was in die tijd trouble-
shooter van beroep en had als hobby om 
op zaterdag rijles te geven bij Nelen aan 
kandidaten die al tig keer gezakt waren. 
“Dat kon vroeger nog”, lacht Paul. Van 
het een kwam het ander: Lex nam Nelen 
in de begin jaren negentig over, bouwde 
door en in 2000 kwam Paul in de zaak 
en de laatste pakweg twaalf jaar is Paul 
directeur-eigenaar van de verkeersschool 
waar 47 medewerkers op de loonlijst 
staan.

VERHUIZEN
Van verhuizen zijn ze nogal, de Wemers. 
Nelen is gestart aan de Ferdinand Bol-
straat, daarna werd het de Middenweg in 
Amsterdam-Oost, vervolgens de Plantage 
Middenlaan in het centrum (tegenover 
Artis), daarna, in 1992, werd het de 
Wibautstraat (hier heeft Nelen het langst 
gezeten, 21 jaar) en vervolgens werd dit 
pand vernieuwd, waardoor Nelen ver-
huisde naar de Wenckebachweg (vlakbij 
de Bijlmer Bajes en Angels Place, het 
clubhuis van de Hells Angels).

EÉN OVEREENKOMST
Er zijn grote verschillen tussen al die 
locaties, maar er is één overeenkomst: 
het waren allemaal huurpanden. “Aan 
de Wenckebachweg kreeg ik in 2017 te 
horen dat ik weer weg moest vanwege 
de bouw van woningen en het was heel 
moeilijk om iets geschikts te vinden. 
Nadat ik zowat alle loketten van de 
gemeente en makelaars had gehad en 
maar niet verder kwam, heb ik een brief 
geschreven aan de toenmalige wethouder 
van Amsterdam Eric van der Burg. Daarin 
heb ik de vraag gesteld of Nelen ver-

Nelen Verkeersschool is 
klaar voor de toekomst 

‘Medewerkers in vaste 

dienst met een binding 

met het bedrijf zijn net als 

een goed wagenpark de 

basis van het bedrijf’
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keersschool na 36 jaar wordt weggepest 
uit Amsterdam. Hij heeft dat opgepakt, 
heeft aan (zeer capabele) ambtenaren de 
opdracht gegeven om mij te helpen met 
mijn zoektocht naar iets anders en dat 
heeft goed uitgepakt.”

IN AMSTERDAM-OOST
“In eerste instantie kreeg ik een locatie in 
West, maar dat vond ik niets. Wij horen 
in Amsterdam-Oost en bovendien zitten 
in West al een paar grote rijscholen. Op 
een gegeven kreeg ik de vraag of het mis-
schien een idee was dat ik iets zou kopen. 
Nou, daar had ik eerlijk gezegd nog nooit 
aan gedacht. Iets kopen in Amsterdam, 
dat is alleen weggelegd voor multinatio-
nals dacht ik altijd. Maar het idee begon 
zich toch te vormen in mijn hoofd, ik 
heb wat goede gesprekken gehad met de 
bank, en uiteindelijk zijn we eruit geko-
men met als resultaat deze locatie die 
goed is voor 4500 vierkante meter.”

A2 AFGEWAARDEERD
Waarom is dit voor Wemer nou de ideale 
plek? “In de toekomst wordt de A2 die 
hier vlak achter eindigt afgewaardeerd 
zoals dat heet en dan wordt dit de nieuwe 
entree naar Amsterdam-Zuidoost (de 
nieuwe kern). Dan ga je de weg af en kom 

je hier voor de deur uit. En het is daar-
mee ook de entree naar de Johan Cruijff 
ArenA, AFAS Live en de Ziggo Dome die 
hier allemaal om de hoek zitten. Lekker 
druk dus. Om die reden moest ik ook een 
mooi zichtpand laten bouwen.”

“Bovendien is er een trein/metrostation 
vlakbij, de bus stopt hier voor de deur en 
ik heb plek zat om auto’s te parkeren. 
Het terrein is groot genoeg voor de toets 
besloten terrein. En niet onbelangrijk: 
het is van mij, Ik krijg nou eens niet over 
een paar jaar een brief dat ik weer weg 
moet. Ik heb meteen ook de mogelijk-
heid gegrepen om allerlei zaken onder 
één dak te brengen. Op een gegeven 
moment had ik namelijk wat aan de 
Wenckebachweg, bij Borchland, in Bever-
wijk, en ik zat ook nog in Diemen. Ik heb 
nu nog een vestiging in Purmerend. Die 
hou ik aan, maar verder zit nu alles onder 
één dak.”

HEFTRUCKTRAINING
Het is een kwestie van ‘nieuwe plek, nieu-
we kansen.’ Wemer: “We kunnen hier alle 
praktische toetsen afnemen voor code 95 
en we geven hier ook heftrucktraningen 
en doen alle nascholing, zowel praktijk 
als theorie. Hier zijn we ook CCV-examen-

locatie en examenlocatie van IBKI voor de 
instructeursopleiding. Wij hebben hier nu 
meerdere theorie lokalen, maar eventueel 
ook nog een paar op de Wenckebachweg. 
Het is de bedoeling dat uiteindelijk alle 
theorie hierheen gaat. Maar we moeten 
nu eerst even sparen.”

PADDENPOOLPLAATS
Er zijn ook minder praktische, maar wel 
leuke kanten aan het verhaal. “We moe-
ten een ecologische tuin laten aanleggen 
en ook de paddenpoolplaats naast ons 
pand moet behouden blijven. Dit was ooit 
een stukje natuurgebied en wat we van 
de natuur afnemen moeten we nu waar 
mogelijk teruggeven. Ach, dat vind ik 
allemaal wel charmant en het is ook een 
leuk visitekaartje.”

AANBESTEDINGEN
Wemer heeft alles bij elkaar het gevoel 
dat hij het goed heeft gedaan met de 
verhuizing. Of eigenlijk weet hij het 
wel zeker. “Ik heb vorig jaar een paar 
grote aanbesteding gewonnen en ik weet 
het natuurlijk niet zeker, maar ik denk 
dat het feit dat dit hier er zo mooi en 
functioneel bijstaat, zeker een van de plus 
punten is geweest dat ik die heb gewon-
nen.”
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Landelijke dekking  
is een must

Binnen de transportsector neemt 
de schaalvergroting toe en dat 
betekent dat ook van de opleiders 
wordt verwacht dat zij een landelijk 
netwerk hebben, zodat er opdrach-
ten kunnen worden gesloten met 
ondernemers en organisaties die in 
heel Nederland werken. Inmiddels 
zijn er twee samenwerkingsverban-
den.

De SBVO, waar Nelen Verkeers-
school deel van uitmaakt, afficheert 
zich als een opleider op het gebied 
van transport en logistiek en 
verzorgt de complete rijopleidingen 
voor C1, C, CE, D en DE met daar-
naast de gehele theorieopleiding. 
Ook nascholing en bijscholing 
behoren tot het pakket. “Door de 
samenwerking, het delen van infor-
matie en ervaringen met gespeciali-
seerde opleiders verspreid over het 
hele land, is de kwaliteit van onze 
opleidingen zeer hoog. Landelijke 
dekking is gegarandeerd en men 
kan opleidingen doen in alle delen 
van Nederland. Met de samen-
werking is een systeem ontwikkeld 
dat voor zowel de opleider als de 
klant makkelijk en efficiënt werkt. 
Met dit systeem kan de klant alles 
zelf bijhouden, invoeren en kunnen 
planningen op elkaar worden afge-
stemd”, laat de SBVO weten.

De SBVO is de tegenhanger van 
Transportopleider (TPO), waarin 
dertien rijscholen samenwerken. 
Op de site van TPO lezen we dit: 
“Transportopleider is een vereni-
ging van ervaren opleiders die 
door een unieke samenwerking een 
landelijke dekking garanderen. 
Via het internetportaal Transport-
opleider.nl kunnen transportonder-
nemingen en logistieke bedrijven 
opleidingen inkopen, ongeacht de 
locatie van een vestiging. Boven-
dien maakt Transportopleider het 
aanbod van opleidingen voor de 
transport en logistieke branche in 
Nederland inzichtelijk en toeganke-
lijk voor de markt.”
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MILIEUBEWUST
Wat daarbij mogelijk ook heeft mee-
gespeeld is dat het bedrijfspand van 
Nelen ook milieubewust en duurzaam 
is gebouwd. Het gemeentebestuur van 
Ouder-Amstel en Amsterdam is namelijk, 
zoals Wemer het noemt, ‘groener dan 
groen’. Gasleidingen liggen er sowieso 
niet in dit gebied. “In Amsterdam bestaat 
erfpacht (tegenwoordig eeuwigdurend) en 
dat betekent onder andere naast het feit 
dat je geen eigenaar wordt van de grond, 
ook dat je een beeld-kwaliteitsplan moet 
overleggen. Daarin moet je aangeven 
in hoeverre het pand duurzaam is. 
‘Nul op de meter’ is het uitgangspunt 
en om die reden ligt ons dak vol met 
zonnepanelen. We worden van daaruit 
elektrisch verwarmd, we hebben overal 
led-verlichting, in elk vertrek kan zowel 
de vloerverwarming als de airco zelfstan-
dig worden ingeregeld en in elke ruimte 
die je betreed en verlaat gaat automatisch 
het licht aan of bij het verlaten na enkele 
seconden weer uit. Ook mooi is het lucht-
ventilatiesysteem dat automatisch zorgt 
voor warme of koele verse lucht, net wat 
je nodig hebt. De eis ‘Nul op de meter’ 
geldt overigens voor elk vertrek in het 
kantoordeel. In de hal en de logistieke 
ruimte mogen we wel “grijs” verwarmen 
en stroom gebruiken, maar liefst zo 
weinig mogelijk.”

ELEKTRISCH DOORPAKKEN
Ook in het wagenpark pakt Wemer 
elektrisch door. Inmiddels rijden er drie 
elektrische personenwagens (VW ID.3) en 
Wemer zelf en twee van zijn managers 
rijden ook elektrisch. Er zijn inmiddels 
ook 6 elektrische brommers en op het 
terrein is een ring aangelegd om ook 
elektrische vrachtwagens en bussen te 
gaan rijden. “Ik zal je eerlijk zeggen dat 
ik in het begin niet geloofde in elektrisch 
vervoer. Ik dacht altijd dat het waterstof 
zou worden of dat er iets anders zou 
komen. Maar kennelijk gaat het toch 
die kant op, want inmiddels hebben alle 
fabrikanten minimaal één elektrische 
auto in het gamma. Dat doen ze niet 
omdat Nederland zo graag voorop loopt, 
maar omdat dit zeker in Europa de norm 
begint te worden.”

HEEL BLIJ
“Bij de laatste aanbesteding die ik heb 
gedaan, werd gevraagd of ik ook een 
elektrische lesbus heb. Nee, nog niet. Die 
bestaat, maar kost een kleine vier ton en 
dat is nu nog niet rond te krijgen in de 
exploitatie. Maar bij mijn volgende bus ga 
ik er zeker over nadenken. Gelukkig was 
dat geen reden om de aanbesteding niet 
te winnen. Ja, met die opdracht ben ik 
heel blij. Het gaat om de bij- en nascho-
ling van 800 honderd buschauffeurs voor 
meerdere jaren, dus het is niet zomaar 
een klusje.

LOCKDOWN
Mooi allemaal, maar ook Wemer ligt als 
gevolg van de lockdown alweer een tijd 
stil. Hij heeft 47 medewerkers in vaste 
dienst met daaromheen nog een schil 
met zzp’ ers en allemaal hebben ze niets 

te doen. En natuurlijk gaat het ook hem 
allemaal niet in de kouwe kleren zitten, 
maar hij had vet op de botten. “We waren 
een super gezond bedrijf en zijn nu een 
gezond bedrijf”, zegt hij.
En hij weet zeker dat hij iedereen kei-
hard nodig heeft op het moment dat de 
lockdown achter de rug is.

NOG EVEN DOORBIJTEN
“We zullen nog even moeten doorbij-
ten ben ik bang. Je kan nu wel afscheid 
nemen van mensen en later er weer een 
paar binnenhalen, maar zo zit ik niet 
in elkaar. Ik vind dat rijinstructeur een 
prima vak is op mbo-niveau en daar moet 
je de mensen naar behandelen en ook 
naar betalen. Ik heb ook een pensioen-
regeling voor al die mensen en geloof 
me: er zijn niet heel veel rijscholen die 
dat kunnen zeggen. En de marges zijn 
natuurlijk ook niet groot. Ik ben met 54 
euro voor een rijles met de personenauto 
een van de duurste in deze contreien en 
daar hou je echt niet veel van over. Maar 
medewerkers in vaste dienst met een 
binding met het bedrijf zijn net als een 
goed wagenpark onze basis. Alleen kan 
ik het zeker niet. En als we weer gaan 
beginnen, heb ik iedereen hard nodig. 
Elke dag worden we gebeld met vragen 
wanneer er weer kan worden gelest en 
zijn er nieuwe aanmeldingen, dat gaat 
gewoon door, terwijl niemand een idee 
heeft wanneer we weer kunnen. Kijk, wat 
we hebben verloren gaan we niet meer 
inlopen. Dat bestaat niet en dat geldt voor 
de hele branche. Maar achterom kijken 
heeft geen zin, we gaan vooruit kijken en 
ik ben ervan overtuigd dat we het heel 
erg druk gaan krijgen. En wij zijn er dan 
helemaal klaar voor.”

‘As we weer gaan  

beginnen, heb ik  

iedereen hard nodig’ 
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Langetermijnvisie ontbreekt nogal eens

www.famverkeersscholen.nl
Orionweg 6 89 33 AH Leeuwardem

Hoe ziet de rijschoolbranche eruit 
over 25 jaar? Bestaat het vak van 
rijinstructeur nog over 25 jaar? Heb-
ben rijscholen nog bestaansrecht als 
auto’s autonoom rijden? Hoe ziet de 
rijopleiding eruit over 25 jaar? Die 
vragen stel ik mezelf vaak. Helaas kan 
ik niet in de toekomst kijken, maar toch 
is het belangrijk om over deze vragen 
na te denken.

Alle bewegingen die op dit moment 
in onze branche gemaakt worden zijn 
voor de zeer korte termijn, korte ter-
mijn en soms de middellange termijn. 
Maar de langetermijnvisie ontbreekt 
nogal eens.

Het is enigszins logisch dat de lange-
termijnvisie ontbreekt. Voor de meeste 
rijschoolhouders en rijinstructeurs is de 
lange termijn niet van toepassing, dan 
hopen ze al gepensioneerd te zijn. Met 
andere woorden, onze branche is (al 
lange tijd) aan het vergrijzen. In het 
openbaar vervoer en de transportbran-
che is er dezelfde problematiek. Vaak 
hoor je dan dat het vak niet interessant 
genoeg is, niet actief genoeg (hele dag 
zitten) en er geen droog brood mee te 
verdienen is. Enz enz.

Maar wellicht is juist het ontbreken 
van toekomstperspectief op de lange 
termijn wel een van de oorzaken van 
vergrijzing.

Hoe zien de jonge instructeurs en 
jonge ondernemers de toekomst van 
onze branche? Met een aantal mede 
jonge Fammers ben ik gaan brainstor-
men over de lange termijn visie.

Gelukkig is er in ieder geval nog toe-
komstperspectief volgens ons! Al zullen 
de opleiding en de branche er wel 
anders uit komen te zien. Belangrijkste 

factor hierin is natuurlijk de zelfrij-
dende auto. Wat kan deze zelfrijdende 
auto allemaal over 25 jaar? Volgens 
ons kan deze zelfrijdende auto alles 
wat wij nu ook kunnen met een auto. 
Maar een belangrijkere vraag is: wat 
mag de zelfrijdende auto allemaal over 
25 jaar?

Wanneer gaan we als samenleving 
accepteren dat we het besturen van 
voertuigen uit handen gaan geven? 
Wie durft het aan om zelfrijdende 
auto’s toe te staan op de openbare 
weg en welke wettelijke status krijgen 
ze? Welke verzekeringsmaatschappij 
neemt het voortouw wat betreft het 
verzekeren van zelfrijdende voertuigen 
en wie is er aansprakelijk bij schade?

Stel dat er over 25 jaar antwoorden 
zijn gevonden op deze vragen, dan 
zal er nog steeds een opleiding 
bestaan. Volgens de jonge Fammers 
moet het gebruik van zelfrijdende 
voertuigen nog altijd getraind worden 
in de toekomst. Denk hierbij aan 
het overnemen van de besturing bij 
calamiteiten en het bedienen van de 
(veiligheids)systemen in het voer-
tuig. Piloten moeten immers ook de 
besturing van een vliegtuig kunnen 
overnemen wanneer de automatisch 
piloot storing heeft.

Daarnaast maken de jonge Fammers 
de opmerking dat er vanwege de 
razendsnelle ontwikkelingen op het 
gebied van mobiliteit meer ruimte 
moet komen voor periodieke scholing. 
Vanwege de snelle ontwikkelingen zijn 
wij van mening dat een rijvaardig-
heidsbewijs behaald in 2021 zonder 
periodieke bijscholing niet zonder 
meer toereikend is voor het besturen (of 
overnemen van de besturing) van een 
voertuig uit 2046.

Gelukkig is er ook nog veel emotie 
als het gaat om autorijden: auto’s zijn 
voor velen een hobby, het is ontspan-
ning na een lange dag werken. Velen 
vinden het besturen van voertuigen iets 
moois. Welke vrachtauto of buschauf-
feur wil in een voertuig zitten zonder 
die daadwerkelijk te besturen? En dan 
hebben we het nog niet gehad over 
motorrijden als hobby.

Geven we dit plezier zomaar op voor 
een autonoom voertuig? De huidige 
generatie automobilisten, motorrijders 
en chauffeurs wellicht niet, maar de 
toekomstige generatie met meer inte-
resse in technologie waarschijnlijk wel.

Dus, er zijn nog rijscholen en er is nog 
een rijschoolbranche over 25 jaar. 
Wellicht is de term rijles veranderd in 
mobiliteitsles en haal je geen rijbewijs 
meer maar een voertuigcertificaat. 
Wellicht kun je weer met 20 uur je rij-
bewijs behalen, zoals 25 jaar geleden. 
Of misschien is het wel een opleiding 
van 2 jaar?? Kortom, er zijn nog heel 
veel vragen, maar de tijd zal het leren!

Jean-Paul Lam,
vicevoorzitter FAM
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Vanaf 31 december 2020 gelden in de Europese Unie voor alle dronevliegers 
dezelfde regels. Dat geeft duidelijkheid en maakt het makkelijker om met een 
drone in de EU te vliegen. Een van de gevolgen is dat je voor het vliegen met 
een drone vanaf 250 gram – en daar zit je al snel aan – nu een vliegbewijs 
moet halen.

De nieuwe regelgeving moet het lucht-
ruim veilig houden en meer ruimte 
creëren voor innovatieve toepassingen 
met drones die verschillende werkzaam-
heden ondersteunen, denk aan inspecties 
van bijvoorbeeld dijken, verkeersma-
nagement, het gebruik door media en 
toepassingen in de landbouw. Mensen die 
met een drone vliegen die zwaarder is dan 
250 gram of een lichtere drone met een 
camera moeten zich sinds 31 december 
verplicht registreren bij de RDW. Is de 
drone zwaarder dan 250 gram dan moet 
er ook een vliegbewijs worden gehaald. 
Dit geldt ook voor mensen die een drone 
alleen recreatief gebruiken.

MOOIE ONTWIKKELING
Demissionair minister Van Nieuwenhui-
zen (Infrastructuur en Waterstaat): “Steeds 
meer Nederlanders hebben een drone. 
Ze krijgen er eentje cadeau of kopen een 
drone online. Drones worden ook steeds 
meer ingezet voor de ondersteuning van 
werkzaamheden. Een mooie ontwikkeling. 
Het is goed dat in heel Europa nu dezelfde 
regels voor een veilig gebruik van drones 
gaan gelden. Voor professionals, maar 

zeker ook voor particulieren, geldt dat 
je je goed moet informeren over wat er 
nodig is om ook in het nieuwe jaar veilig 
te kunnen vliegen.”

REGISTREREN EN OPLEIDING
Het wordt steeds drukker in de lucht. 
Om ervoor te zorgen dat vliegen met een 
drone ook in de toekomst veilig is, gaan 
de regels veranderen. Voor mensen die 
voor recreatief gebruik met een zwaar-
dere drone (>250 gram) willen vliegen, 
geldt dat ze zich net als mensen die een 
drone hebben voor professioneel gebruik 
moeten registreren bij de RDW, een ken-
nistest over de regels moeten afleggen en 
een vliegbewijs moeten halen. Voor het 
vliegen met een drone lichter dan 250 
gram met een camera geldt dat een RDW-
registratie voldoende is.
Om te kunnen vliegen met een drone 
onder de 250 gram zonder camera is geen 
registratie en vliegbewijs nodig. Voor 
vliegers geldt dat ze niet mogen vliegen 
boven mensenmenigten en rond vlieg-
velden. Vliegen boven mensen is onder 

voorwaarden toegestaan als de dronebezit-
ter opgeleid is en over de juiste papieren 
beschikt.

INNOVATIE
Het gelijktrekken van de droneregels in 
de EU betekent dat professionals meer 
ruimte krijgen om met drones te werken. 
In verschillende beroepen wordt steeds 
meer gebruikgemaakt van drones. De 
onbemande vliegtuigjes vormen een 
innovatieve aanvulling en zorgen ervoor 
dat bestaande werkwijzen efficiënter en 
duurzamer kunnen worden uitgevoerd. 
Denk aan inspecties met drones op moei-
lijk bereikbare plekken zoals daken en 
bruggen, toezicht op verlaten bedrijven-
terreinen of bij incidentmanagement in 
het verkeer, metingen van zwaveluitstoot 
en zoek- en reddingsacties. Ook film- en 
televisiemakers maken vaak gebruik van 
drones. De nieuwe regelgeving maakt de 
verschillende toepassingen van drones 
door professionals eenvoudiger en geeft 
meer ruimte voor testen en experimenten 
met nieuwe toepassingen.

CAMPAGNE
Het ministerie van Infrastructuur en 
Waterstaat is inmiddels een onlinecam-
pagne gestart om dronebezitters uit te 
leggen wat de nieuwe regelgeving voor 
hen betekent.

Nieuwe regels binnen de EU geven duidelijkheid

Voor een zware drone moet 
je nu vliegbewijs hebben

Voor het vliegen met een 

drone lichter dan  

250 gram met een camera 

geldt dat een RDW- 

registratie voldoende is
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VERKEERSREGELS

Wanneer houden we
ons aan de spelregels?
Tekst: Gerard Tertoolen, verkeerspsycholoog

Regelmatig wordt mij gevraagd wat nu het meest effectief is om verkeers-
deelnemers zich aan de regels te laten houden: een hoge pakkans of de 
hoogte van de boete. Steevast antwoord ik dan dat de pakkans belangrijker 
is. Toch is de werkelijkheid nog een stuk complexer. Tijd om eens helemaal 
uit te pluizen wat ons als verkeersdeelnemer nou écht beweegt om ons wel 
of niet aan de regels te houden. Dit wordt bepaald door maar liefst elf (!) 
factoren. Hier komen ze:

1. Kennis van de regels bij de doelgroep. 
Weten we eigenlijk wel precies wat er 
van ons verwacht wordt? Dat we niet 
uitgebreid mogen appen tijdens het 
besturen van een auto zal iedereen wel 
weten. Maar mag je bijvoorbeeld je 
telefoon aanraken als hij in een houder 
zit en je hem als navigatie gebruikt? Dat 
weet weer niet iedereen. Ook beroepen 
automobilisten zich nogal eens op het 
feit dat het onduidelijk was hoe hard 

er op die weg precies gereden mocht 
worden.

2. Kosten-batenafweging van de boete. 
Deze afweging maken we zowel financi-
eel als immaterieel. Er zijn automobilis-
ten die rekening houden met een zeker 
boetebedrag per jaar en die als het ware 
reserveren. Vanuit de gedachte ‘ik krijg 
toch wel een paar boetes en vaak word 
ik ook niet betrapt’, hebben zij dan het 

gevoel dat ze kunnen doen wat ze willen 
dat jaar, totdat het maximumbedrag 
bereikt is. Voor wat het waard is: er is 
zelfs een berekening gemaakt bij welke 
pakkans verkeersovertredingen nog 
‘financieel gunstig’ zijn om te begaan 
(zie (*) onder bronnen). Immaterieel 
betekent deze afweging bijvoorbeeld: 
‘mijn vrienden zouden erg boos worden 
als ze wisten dat ik nu (na al die biertjes) 
nog naar huis reed, maar ik heb ze niet 
verteld dat ik met de auto was, dus wat 
niet weet wat niet deert’.

3. Mate van acceptatie van het beleids-
doel. Staat men in essentie achter het 
streven naar het gewenste gedrag? Vind 
men bijvoorbeeld zelf ook eigenlijk wel 
dat fietsen in het donker zonder licht 
onverantwoord is? Zelfoverschatting 
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zorgt ervoor dat we de regels regelma-
tig overtrokken vinden: ‘Als je niet kan 
autorijden is 70 hier misschien wel nodig, 
maar voor mij niet!’ Bovendien kunnen 
mensen in principe wel achter het doel 
staan, maar de invulling van het beleid 
minder waarderen. Men vindt het bijvoor-
beeld wel terecht dat echte hardrijders 
worden beboet, maar niet dat je bij een 
geringe snelheidsovertreding ook al 
beboet wordt.

4. Normgetrouwheid van de doelgroep. Is 
de doelgroep overheidsgetrouw of heerst 
er onder de doelgroep een sterk concur-
rerend gezag. Denk aan: ‘Wij bezorgers 
maken zelf wel uit of we hier die een-
richtingsstraat inrijden. We moeten onze 
spullen toch snel afleveren, nou dan?!’

5. Niet-overheidscontrole (maatschap-
pelijke controle). Sociale controle wil 
zeggen dat niet de politie, maar onze 
naasten ons aanspreken op ons gedrag. 
Als onze kinderen ons gaan vertellen dat 
we moeten stoppen met appen achter het 
stuur, kan dat weleens heel veel effect 
hebben. Net zo dat als onze vrienden 
aankaarten dat we voortaan echt een bob 
moeten aanwijzen omdat het veel te link 
is om met alcohol op naar huis te rijden. 
Een speciale vorm van sociale controle 
is ‘horizontaal toezicht’. Dit is een soort 
‘formele sociale controle’: bijvoorbeeld 
als vanuit de werkgever het signaal 
wordt afgegeven dat het ‘not done’ is 
om te appen tijdens dienstreizen. Een 
ander voorbeeld van horizontaal toezicht 
komt uit Amerika, bij de opkomst van 
burgerlijke actiegroepen ter bestrijding 
van rijden onder invloed. De Remove 
Intoxicated Drivers (RIO) en de Mothers 
Against Dronk Driving (MADD) hebben 
met succes druk uitgeoefend op politieke 
organen om nieuwe wetten tegen rijden 
onder invloed op te stellen en hebben de 
aandacht van de pers en de andere media 
voor het probleem van rijden onder 
invloed vergroot.

6. De meldingskans. Dit is de door de 
doelgroep ingeschatte kans dat een 
overtreding die is geconstateerd door 

anderen dan de overheid wordt gemeld 
aan overheidsinstanties. Waarschijnlijk 
is deze in Nederland bij verkeerssituaties 
niet heel groot. Toch komt het voor dat 
mede-automobilisten of bewoners van 
een straat gaan ‘klikken’ naar de politie 
omdat iemand zeer gevaarlijk rijgedrag 
vertoont. Deze meldingskans is dus 
direct gekoppeld aan vormen van sociale 
controle.

7. De controlekans. Deze is eigenlijk 
gelijk aan wat vaak de ‘pakkans’ wordt 
genoemd. Het is de door de doelgroep 
ingeschatte kans dat men gecontroleerd 
wordt. De controlekans wordt mede 
bepaald door het aantal controles, maar 
de objectieve controlekans wijkt meestal 
af van de subjectieve controlekans, 
bijvoorbeeld door de (on)bekendheid met 
het controlebeleid en de zichtbaarheid 
van controles. Ook blijkt de waarneming 
van de pakkans door het grote publiek 
vaak een vertraagde reactie te zijn op ver-
anderingen in het feitelijke toezicht. Met 
andere woorden, het duurt even voordat 
duidelijk wordt dat er vaker of efficiën-
ter gecontroleerd wordt. De subjectieve 
controlekans is doorslaggevend voor de 
mate van naleving. Iemand die denkt dat 
er vrijwel nooit alcoholcontroles plaats-
vinden, zal zich hierdoor ook niet laten 
afschrikken. Hetzelfde geldt als je denkt 
dat er nooit gecontroleerd wordt op tele-
foongebruik achter het stuur en je niets 
weet van de nieuwe camera’s die hiervoor 
in gebruik genomen zijn. Uit onderzoek 
blijken de ervaringen van vrienden en 
kennissen met toezicht belangrijker zijn 
dan de eigen ervaringen met toezicht in 
het bepalen van de waargenomen kans 
en de ernst van aanhouding.

8. De detectiekans. Dit is de door de 
verkeersdeelnemers ingeschatte kans op 
constatering van de overtreding indien er 
gecontroleerd wordt. Met andere woor-
den: de overtreding zal bij de verschillen-
de vormen van controle ook echt moeten 
worden vastgesteld. De betrouwbaarheid 
van het meetsysteem is bepalend. Men 
kan denken: ‘achter die andere auto 
wordt ik niet geflitst’ of ‘ik heb gelezen 

dat die camera’s een flesje cola voor een 
telefoon aanzien, dus het zal wel loslopen 
met die betrouwbaarheid’.

9. Selectiviteit. Dit is een door jou of bin-
nen de groep waar je deel van uitmaakt 
(verhoogde) gepercipieerde kans op 
controle en detectie. Als je bijvoorbeeld 
als scholier weet of denkt te weten dat de 
politie het in de donkere maanden bij dat 
ene viaduct wel heel vaak voorzien heeft 
op fietsers zonder licht. Of dat men juist 
denkt: ‘In die wijk durft de politie toch 
niet te controleren, dus daar loop je geen 
risico als je te hard rijdt.’

10. Sanctiekans. De door de doelgroep 
ingeschatte kans op een sanctie indien na 
controle een overtreding is geconstateerd. 
Wordt dit altijd gedaan, of komt men 
soms met een waarschuwing weg? Van 
belang hierbij is onder andere de bewijs-
baarheid van de overtreding en/of het 
gedoogbeleid van handhavers. Het gaat 
er dus om of de doelgroep bij overtreding 
ook met enige zekerheid straf verwacht.

11. Sanctie-ernst, ofwel de hoogte en aard 
van de straf. Betreft het een financiële 
boete, hoe hoog is die dan? Of loopt men 
ook risico het rijbewijs kwijt te raken of 
tegen een strafblad aan te lopen? Het lijkt 
logisch dat naarmate de boete ingrijpen-
der is, hij in principe ook afschrikwek-
kender werkt. Dan moeten de hoogte en 
de aard van de straf wel bekend zijn bij 
de doelgroep.

Hoe en waarom wij ons aan de regels 
houden, hangt dus van veel dingen af. 
De meeste afwegingen hierbij voltrekken 
zich automatisch, anders zouden we tel-
kens een parkeerplaats moeten opzoeken 
om te besluiten of we ons wel of niet aan 
de regels gaan houden. Eeuwige vijan-
den op de weg blijven onze hardnekkige 
zelfoverschatting en onze vermeende 
weerzin tegen (een beetje) oponthoud. Elf 
doordachte elementen ten aanzien van 
naleving ten spijt zou het grootste ver-
schil weleens gemaakt kunnen worden 
door iets meer zelfreflectie op te brengen 
in het verkeer.

‘Weten we eigenlijk wel 

precies wat er van ons  

verwacht wordt?’
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COMMISSIE ROEMER

Alles gaat in de trechter en het is afwachten wat het oplevert

Alle ideeën worden in een trechter gegooid en uiteindelijk neemt de Com-
missie Roemer een beslissing wat er wel en niet in het advies aan de minister 
komt. Wat in de trechter gaat hoeft er niet per se ook weer uit te komen, 
maar dat laat onverlet dat steeds meer bekend wordt van wat er in de trech-
ter komt. We hebben er een paar opgedoken.

Onlangs berichtte Rij-instructie over het 
feit dat de kikkers weer in de kruiwagen 
zitten. De aanleiding voor het bericht 
was een eerder bericht met als strekking 
dat er onder een aantal deelnemers aan 
het overleg van de Commissie Roemer 
grote zorgen zijn over sommige wegen 
die worden overwogen. Het was alle 
hens aan dek, met als gevolg dat er een 
vergadering kwam waarin uiteindelijk de 
gemoederen werden gesust. De kou is uit 
de lucht.

NIET VEEL AAN DE HAND
Volgens Ruud Rutten, die namens de Alli-
antie Samen Sterk deelneemt aan de ver-
gaderingen van de commissie, was er niet 
veel aan de hand en eigenlijk was wat 
hem betreft de situatie er na het beraad 
alleen maar beter op geworden. “Er zijn 
bepaalde denkrichtingen die een eigen 
leven gingen leiden, maar dat is niet 
nodig. Alles wordt in een trechter gegooid 
en uiteindelijk komt er aan de onderkant 
iets uit. Wat dat is, weet nu nog niemand, 
maar ik heb een goed gevoel over het 
verloop tot nu toe.”

VRB
Inmiddels wordt er steeds meer duidelijk 
over bepaalde denkrichtingen die in de 
trechter zitten. Twee kwamen er manifest 
aan bod tijdens de algemene ledenverga-
dering van de VRB op 29 januari. Emile 
Roemer zelf maakte bij die gelegenheid 
duidelijk dat het van de gekke is dat je als 
instructeur, of je nu in loondienst bent of 
zelfstandig werkt, alleen kunt overleven 
als je absurd veel uren maakt. Hij vindt 
dat rijinstructeurs vakmensen zijn die 
een navenante beloning moeten krijgen. 

Niet alleen in waardering, maar zeker 
ook financieel moeten deze zaken met 
elkaar overeenstemmen.

HELDERE TAAL
Met de heldere taal waarmee Roemer dit 
verdedigde, wordt duidelijk dat dit gaat 
terugkomen in het eindrapport en er is 
geen weldenkende instructeur die hierte-
gen is. Een knappe boterham verdienen 
met niet al te veel uren in de week; niets 
mis mee.

TWEEDELING
Hierbij dient rekening te worden gehou-
den met de natuurlijke tweedeling in de 
branche: er zijn veel mensen zelfstandig 
en er zijn er in loondienst. Wij wisten 
beslag te leggen op een aantal voorstel-
len en lezen onder andere dit over het 
inkomen: “Het advies is om zowel aan de 
hand van regulering van de toetreding 
als ook middels het prijsmechanisme 
meer ordening in de sector te stimuleren. 
Langs de lijn van de leerinhoud (nationaal 
curriculum) zullen ook de eisen aan de 
rijinstructeurs en de rijscholen worden 
aangescherpt. Er zal een prijsverhogend 
effect ontstaan naarmate rijscholen meer 
gehouden zijn aan het doceren van het 
nationaal curriculum. De verwachting is 
dat er minder met pakketten en prij-
zen kan worden gestunt hierdoor: het 
leerproces en de daarin te nemen stappen 
wordt meer voorgeschreven en moet 
navolgbaar worden vastgelegd.”
“Ook worden rijinstructeurs en rijscho-
len gedwongen meer samen te werken 
als de een-op-eenrelatie tussen leerling 
en instructeur wordt doorbroken en er 
in CBR-auto’s moet worden afgereden: 

er moet in verschillende auto’s worden 
gelest en tussentijdse toetsen moeten 
door een andere rijinstructeur worden 
afgenomen. Een systeem van samen-
werking kan bijvoorbeeld ontstaan door 
lokaal of regionaal werkafspraken met 
elkaar te maken.”

CBR-AUTO
Hiermee zijn we stilletjes bij een tweede 
onderwerp aangekomen. Eentje die op 
veel meer weerstand zal stuiten vanuit 
de branche: afrijden in een auto van het 
CBR. Jaap Uijlenbroek, de ambtenaar 
die namens het ministerie van Verkeer 
en Waterstaat is geparachuteerd in de 
commissie, legde bij de vergadering van 
de VRB uit wat hiervan de bedoeling is: 
als je eenmaal je rijbewijs hebt, rij je 
direct in een andere auto (of auto’s) dan 
je gewend bent en daarom is het zaak dat 
je tijdens de rijlessen en het examen daar 
maar alvast aan moet wennen. En omdat 
veel rijscholen maar één lesauto hebben, 
wordt er gedacht aan CBR-auto’s.

KOSTENVERLAGEND
Volgens de inbrenger van het idee is dit 
onder andere kostenverlagend voor het 
examen. “Daardoor is de auto van de rij-
school niet meer nodig en ook de tijd van 
de rijinstructeur niet meer nodig. Kosten 
auto CBR zullen wel vergoed moeten 
worden en dus leiden tot een beperkte 
stijging van de examenkosten”, valt te 
lezen in een idee.

Elke kleur krijgt een kans op het 
palet van Emile Roemer

De verschillende branche-

partijen die deelnemen 

aan de beraadslagingen 

zijn scherp als een mes 
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En er zijn meer voordelen, zo valt te 
lezen. We noemen er een paar:
-  Het afrijden in een CBR-examenauto 
maakt het mogelijk om het examen-
traject te individualiseren. De examen-
kandidaat is niet meer afhankelijk van 
de rijschool voor het afleggen van het 
praktijkexamen.

-  Door de inzet van CBR-examenauto’s 
kunnen via ingebouwde apparatuur 
rijdata en beelden worden verzameld. 
Tijdens en na het examen zijn hierdoor 
objectieve gegevens beschikbaar over 
de uitvoering van de rijtaak door de 
kandidaat.

-  Doordat data en beelden beschikbaar 
zijn, hoeft een opleider niet meer mee 
te rijden met het examen. Kritische 
situaties kunnen door de examinator 
worden gemarkeerd en onderbouwd 
met data en beelden.

-  Randomiseren van examenroutes. Het 
praktijkexamen B kent geen vaste 
examenroutes. De examinator zorgt per 
examen voor een uitgebalanceerde route 
waarin de examenonderdelen kunnen 
worden getoetst.

-  Data driven examen. De verzamelde 
rijdata moeten worden geïnterpreteerd 
en genormeerd. Dat betekent dat de 
huidige rijprocedure een ander karakter 
zal krijgen. In de toekomst zal steeds 
nadrukkelijker de noodzaak zichtbaar 
worden om de rijprocedure ook in data 
beschikbaar te hebben.

-  Waarborgen van privacy en datapro-
tectie. Het gebruik van rijdata voor het 
objectiveren van het toetsoordeel stelt 
eisen ten aanzien van de privacybescher-
ming en de veilige uitwisseling van gege-
vens. Onderzocht dient te worden welke 
voorwaarden de Algemene verordening 
gegevensbescherming (AVG) stelt ten 
aanzien van het gebruik van rijdata voor 

toetsdoeleinden. 
-  Het is denkbaar dat examenkandidaten 
met specifieke problematiek (denk aan 
faalangst, ADHD, autismespectrumstoor-
nis, e.d.) een aangepaste benadering 
vragen. Zonodig moet daarom maatwerk 
geleverd kunnen worden.

NIET ENTHOUSIAST
Dat de rijschoolhouders hier niet erg 
enthousiast over zijn bleek tijdens de 
VRB-ledenvergadering. Dat heeft er alles 
mee te maken dat de inzet van de lesauto 
tijdens het examen een onderdeel is 
van het verdienmodel van de rijschool. 
Daaraan tornen is geen goed idee, is de 
teneur. Maar het kan nog erger, want wat 
te denken van dit idee dat in de trechter 
terecht is gekomen: kostenverlagend 
(voor de lesprijs-red.) is ook niet meer 
kunnen verdienen aan het examen. “In 
plaats van 37 euro en 120 euro (tarieven 
CBR 2021) betalen consumenten nu vaak 
het dubbele.”

PRIJSOPDRIJVENDE ASPECTEN
Er zijn ook prijsopdrijvende aspecten, 
zoals het instellen van een garantiefonds 
(mogelijke kosten 2 euro per leerling) en 
extra toetsen, waarvan de kosten worden 
geschat op 100 euro per toets. Van wie 
deze ideeën komen is niet helder, maar 
vast niet van een rijschoolondernemer. 
Overigens, zo valt ook te lezen: “Om een 
redelijk inkomen (modaal) te kunnen 
verwerven op basis van een werkweek 
van 36 uur inclusief pensioenvoorziening 
is een uurtarief van 55 tot 60 euro nodig. 
Dat is een kostenstijging van ruim 10% 
voor de consument, uitgaande van een 
tarief van 50 euro per uur.”

BTW
Uijlenbroek legde in dit verband ook 

uit dat een verlaging van de BTW van 
21 naar 6 procent op een rijles er niet 
in zit vanwege het gegeven dat B-, A- en 
AM-rijonderricht geen beroepsonderwijs 
is en daarover heeft men in EU-verband 
bepaald dat dit BTW-plichtig is. En 
concurrentie zal er altijd blijven, want 
een vastgestelde uurprijs, welke dat ook 
zou zijn, mag sowieso niet vanuit de 
mededingingswetgeving vanuit de EU. 
Verlaging van de BTW heeft ook geen 
zin volgens Uijlenbroek, want iedereen 
heeft daar dan mee te maken, waardoor 
de tarieven zullen dalen. Leuk voor de 
consument, maar de ondernemer heeft er 
niets aan.

PERMANENTE VERKEERSEDUCATIE
Van een heel andere orde is het feno-
meen permanente verkeerseducatie in 
het voortgezet onderwijs en daar lijkt 
de commissie een slinger aan te willen 
geven. Permanente Verkeerseducatie 
(PVE) betekent, dat : “… verkeerseduca-
tie plaatsvindt op elk moment waarop 
verwacht kan worden of geconstateerd 
wordt dat de bestaande voorwaarden 
van kennen, kunnen en willen niet meer 
toereikend zijn voor veilig gedrag en niet 
door zelfinstructie alleen (tijdig) toerei-
kend zullen worden. Het permanente 
karakter zit hem behalve in het feit dat 
de educatie anticipeert op toereikende 
gedragsvoorwaarden ook in het feit dat 
permanente educatie telkens voortbouwt 
op eerdere verkeerseducatie en een 
fundament legt voor latere verkeersedu-
catie.”

“Naast anticiperen op eerdere educatie 
dient de rijopleiding ook een fundament 
te leggen voor het verder doorleren als 
verkeersdeelnemer, meer in het bijzon-
der als bestuurder van een gemotoriseerd 
voertuig. Eerst als onderdeel van het 
toegroeien naar zelfstandigheid als begin-
nende bestuurder en later als onderdeel 
van het op peil houden van kennis en 
vaardigheden als ervaren bestuurder”, 
valt te lezen.

DOORONTWIKKELING 2TODRIVE
Hierbij kan worden gedacht aan dooront-
wikkeling van 2toDrive. “In het kader van 
Permanente Verkeerseducatie worden 
zes doelgroepen onderscheiden. Een van 
de doelgroepen betreft rijbewijsbezitters 
(leeftijd 25 tot circa 60 jaar). Deze groep 
ervaren bestuurders kan actiever worden 
benaderd over hun rol in het verkeer, 
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COMMISSIE ROEMER

Doet de CBR-auto  

zijn intrede?

bijvoorbeeld via het geven van informatie 
over wijzigingen in verkeersregels en met 
zelftesten de eigen kennis en vaardigheid 
toetsen.”

REGULIER ONDERWIJS
Deze willen we u ook niet onthouden: 
een idee om de rijopleiding te integreren 
in het regulier onderwijs. Dit schijnt 
alweer van tafel te zijn, maar we willen 
hem toch even noemen omdat hiermee 
helder wordt dat het werkelijk alle kan-
ten op kan gaan. Het idee was om de rij-
opleiding te integreren in het mbo-onder-
wijs met als achterliggend idee dat het 
voor veel beroepen in Nederland nodig is 
om een rijbewijs B te hebben. “Daarom 
kiezen heel veel Nederlanders ervoor om 
hun rijbewijs B te halen op jonge leeftijd. 
Een mogelijkheid is dan om de rijoplei-
ding, als nationaal curriculum, gedeelte-
lijk of in zijn geheel, te koppelen aan het 
reguliere onderwijs”, valt te lezen.

AFSCHAFFEN
Dat iedereen in de branche hier voor is 
gaan liggen, laat zich raden. Dit betekent 
namelijk het grotendeels afschaffen van 
het systeem zoals het nu is. Natuurlijk, 
niet iedereen volgt mbo-onderwijs, maar 
dat dit funest is voor veel rijscholen is 
klaar als een klontje. We hebben het 
even nagezocht: het aandeel leerlingen 
dat een hbo- of wo-studie heeft afgerond, 
ligt momenteel rond de 30 procent. Een 
overgrote meerderheid heeft óf geen 
opleiding óf mbo. We bedoelen maar.

Tot slot willen we deze meegeven: het 
doorbreken van de een-op-eenrelatie in 
praktijkinstructie. Dit idee duiden we 
zoals het letterlijk is omschreven:

“In de rijopleiding is bij het geven 
van praktijklessen over het algemeen 
sprake van een een-op-eenrelatie tussen 
rijinstructeur en leerling. Het gaat om 
een individueel leertraject, waarbij de 
rijinstructeur gemiddeld 40 tot 45 uur 
tot zijn beschikking heeft om de leerling 
op het gewenste niveau van rijbekwaam-
heid te brengen. Dat heeft veel voordelen, 
de instructeur kan immers zijn manier 
van lesgeven specifiek toespitsen op de 

kenmerken en de leerbehoeften van 
de leerling. De rijinstructeur kan een 
individueel aansluitend lesprogramma 
voor de lange termijn (leergang) en voor 
de korte termijn (lesplan) vaststellen en 
verantwoorden.”

“Er zijn echter ook nadelen aan verbon-
den. Zo doen zich vervelende situaties 
voor waarbij de instructeur macht 
uitoefent over de leerling. Ook is in een 
situatie waarin een rijinstructeur binnen 
de rijschool de enige lesgever is, mogelijk 
geen ideale match tussen instructeur en 
leerling te maken. Tevens bestaat het 
risico van ‘tunnelvisie’, doordat bepaalde 
zaken over het hoofd worden gezien. Een 
blik van een collega-instructeur kan dan 
helpen om mogelijke blokkades in het 
leerproces te signaleren en vervolgens 
aan te pakken.”

Meer transparantie én intercollegiale en 
externe toetsing

“Door de rijopleiding meer transparant te 
maken en ook op meerdere momenten te 
toetsen, kunnen nadelen van de een-op-
eenrelatie deels worden ondervangen.”

“Een leerportfolio zorgt ervoor dat de 
onderdelen van de praktijkopleiding 
(inclusief bewijsmateriaal) zijn gedocu-
menteerd. Via een leerlingvolgsysteem 
worden de leervorderingen van de 
leerling via periodieke toetsen in kaart 
gebracht. Hieraan kan als eis worden 
gesteld dat de toetsen worden afgenomen 
door een andere rijinstructeur (intercolle-
giale toetsing). Daarnaast zorgt invoering 
van een modulair toetstraject waarbij 
sprake is van tussentijdse toetsing door 
een CBR-examinator, eveneens voor meer 
transparantie. Het leerportfolio, de resul-
taten van het leerlingvolgsysteem en de 
resultaten van de tussentijdse toetsing bij 
het CBR zijn voorwaardelijk én medebe-
palend voor het slagen op het examen.”

“Een hoogwaardige rijopleiding zal zich 
in de toekomst meer moeten toespit-
sen op het ontwikkelen van houding 
en gedrag. Voor een effectieve aanpak 
van deze sociaal-emotionele aspecten 
van het verkeersgedrag zijn groepsge-
richte methodieken nodig. In landen 
als Noorwegen en Zweden zijn daarom 
groepstrainingen een verplicht onderdeel 
van de rijopleiding. Dat betekent dat bij 
de praktijkopleiding niet alleen sprake is 

van een een-op-een-lessituatie, maar dat 
een rijinstructeur ook over vaardigheden 
moet beschikken om les te geven aan 
groepen leerlingen. Dat kan in de vorm 
van praktijklessen waarbij aan meerdere 
leerlingen tegelijk les wordt gegeven (en 
waarbij de leerlingen ook feedback op 
elkaar geven), maar ook in de vorm van 
een groepsdiscussies die buiten de lesauto 
plaatsvinden.”

Einde citaat.

GEEN PANIEK
Nogmaals, het is niet te zeggen dat deze 
ideeën tot wasdom komen. De verschil-
lende branchepartijen die deelnemen aan 
de beraadslagingen zijn scherp als een 
mes, zitten als een bok op de haverkist 
en zullen daar waar de commissie dreigt 
door te schieten en de branche een lel om 
te oren wil geven, onmiddellijk reageren 
en ingrijpen. Er is dus geen enkele reden 
tot paniek.

Maar de bovenstaande ideeën geven wél 
aan dat iedereen van alles kan bijdragen 
en dat het het werkelijk alle kanten op 
kan. De Commissie Roemer heeft de taak 
om met een eindrapport te komen waar-
in de rijbranche tegen het licht wordt 
gehouden en waarin voorstellen komen 
om de branche te verbeteren. Dat daarbij 
niets onbespreekbaar is, is duidelijk.

Het rapport zou rond 18 februari verschij-
nen, maar inmiddels is er twee maanden 
uitstel gevraagd en die heeft de commis-
sie gekregen. Medio april weten we dus 
meer.
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Terugblik op ALV
Digitaal vergaderen vergt nog al wat van ieder-
een. Met meer dan 120 aanmeldingen alles op 
de rit krijgen: ga er maar aanstaan.

De vaste agenda-items waren in een tijdsbestek van 40 
minuten allemaal doorlopen zonder afbreuk te doen 
aan de inhoud. Aangemelde leden hadden alle stukken 
in hun mailbox ontvangen en konden omdat men nu 
toch helaas – door het beroepsverbod – ruim in de tijd 
zat, goed lezen waar wij het afgelopen jaar mee bezig 
zijn geweest. Maar ook waar, in de wetenschap dat het 
professionaliseringsverhaal nog steeds actueel is, aan 
doorgewerkt wordt.

Om dit duidelijk te maken hadden wij Emile Roemer 
en Jaap Uijlenbroek uitgenodigd om uit te leggen wat 
op dit moment binnen de adviescommissie professio-
nalisering rijscholenbranche de denkrichtingen zijn. 
Door Emile Roemer werd duidelijk gemaakt dat hij 
het feit dat rijschoolhouders en rijinstructeurs alleen 
maar kunnen overleven als ondernemer door absurd 
veel uren te maken, niet acceptabel vindt. Hij vindt 
dat rijinstructeurs vakmensen zijn die een navenante 
beloning moeten krijgen. Niet alleen in waardering, 
maar zeker ook financieel.
Tegelijk legde Jaap Uijlenbroek, met zijn achtergrond 
bij de Belastingdienst, duidelijk uit dat het verlagen 
van het BTW-tarief niet mogelijk is: het geven van B-A-
AM-rijonderricht is geen beroepsonderwijs en daarover 
heeft men in EU-verband bepaald dat dit BTW-plichtig 
is. Tegelijk stipte hij ook aan dat een vaste uurprijs 
opleggen niet mogelijk, zelfs verboden, is. Sterker nog: 
het praten over prijsafspraken is al verboden.

BESTUURSWISSELING
Niet onvermeld laten wij dat er een bestuurswisseling 
heeft plaatsgevonden. Hugo Mentink van rijschool 
de Toekomst is met algemene stemmen gekozen tot 
aspirant-bestuurslid. Maar helaas hebben we afscheid 
genomen van Lisette van Zadelhoff die het afgelopen 
jaar met veel energie en op haar geheel eigen wijze 
invulling heeft gegeven aan haar bestuurstaken. De 
meer dan 24 nieuwsbrieven, kleine berichtjes voor de 
leden, zorgen dat de door Jos geschreven columns en 
andere kleine stukjes voor Rijinstructie op tijd en cor-
rect werden aangeleverd; zij heeft met verve nog heel 
veel meer werkzaamheden verricht.
Dank je wel Lisette, het gaat je samen met Bram en 
jullie zoontje Mels goed. Uit het oog is nooit uit het 
hart, en je telefoonnummer staat nog steeds in onze 
telefoon.

Lockdown is nog steeds een feit

Wat had ik in deze column Covid-19 graag gemeden, maar toch ontkom ik er 
weer niet aan. We zitten nog midden in een lockdown en de vooruitzichten zijn 
op het moment dat ik dit schrijf alles behalve rooskleurig. Wat een bak ellende 
moeten we verwerken, Nederland staat op zijn kop. Het kabinet is demissionair 
na de toeslagenaffaire, we hebben te maken met een avondklok, en kennelijk 
is het nieuwe demonstreren tegen de coronamaatregelen omgeslagen naar 
rellen in bijna heel Nederland. Beseffen die relschoppers nu echt niet dat we zo 
alleen maar langer met alle ellende blijven zitten? Ondernemers worden nog 
harder getroffen dan al het geval was en is, en de jeugd zal alleen maar langer 
thuisonderwijs moeten volgen. Ik word er werkelijk onpasselijk van en ik schaam 
me zelfs dat dit in ons land gebeurt. Het moge dan ook duidelijk zijn dat ik er 
verder geen woorden voor heb.

Onze branche ligt op zijn gat en voor velen reikt het water inmiddels tot aan 
de lippen, of zelfs daaraan voorbij. Waar moet dit naartoe? Ik zou willen dat 
ik hier kon zeggen: het komt altijd goed. Sommigen verwachten van ons als 
branchevereniging dat wij de reddingsboei kunnen uitwerpen en zo voorkomen 
dat men kopje onder gaat. Natuurlijk doen wij er nagenoeg dagelijks – en als 
het gevraagd wordt ook op zondag – alles aan om het in Den Haag duidelijk te 
maken dat er echt dringend hulp nodig is, dat er veel nu buiten de boot vallen 
en dat onze branche een heel andere branche is dan bijv. de kappersbranche.

Wellicht lijkt het voor de buitenwereld dat wij rustig afwachten, maar niets is 
minder waar: we brengen onze problemen wel degelijk onder de aandacht met 
een goede onderbouwing en bij de juiste personen die het beleid nu eenmaal 
maken. Het is wel een kwestie van een lange adem beseffen wij wel, maar we 
willen ook geen valse hoop geven of erger, nog beloftes doen die we wellicht 
niet waar kunnen maken.
In alle regelingen die er zijn zoals de TOZO, TONK, TVL en NOW zul je je 
goed moeten afvragen: waar heb ik recht op en welke regels gelden er? Ons 
advies is: laat je hierin adviseren door je boekhouder of accountant. Ook 
gemeentes staan de ondernemers bij in deze tijden: schroom niet en vraag op 
tijd hulp. Maak in elk geval een goed overzicht van je maandelijkse lasten en 
kijk welke je eventueel al dan niet tijdelijk kunt stilzetten; vaak is er meer moge-
lijk dan je vooraf denkt.

Inmiddels lijkt het erop dat de basisscholen weer op 8 februari opengaan, laten 
we hopen dat wij zeer snel volgen. Laten we ons vastklampen aan dit lichtpunt-
je! Op 29 januari heb ik als voorzitter voor de 1e keer de algemene ledenver-
gadering mogen voorzitten. Geen fysieke vergadering dit jaar, want gezien de 
coronamaatregelen hebben we deze alv geheel digitaal gedaan. Terugkijkend 
moet ik constateren dat deze spanning totaal niet nodig was: mede dankzij het 
gehele bestuur en de mensen die dit mogelijk gemaakt hebben, maar ook dank-
zij de vergaderdiscipline van alle leden is deze vergadering prima verlopen. 
Hiervoor dank.

Maar voor de duidelijkheid, volgend jaar hoop ik 
echt toch weer een ouderwetse fysieke vergadering 
te mogen voorzitten, waarbij we na afloop lekker een 
hapje kunnen eten en elkaar in een ongedwongen 
sfeer kunnen spreken. Houd vol, blijf gezond en als we 
weer mogen werken, wees dan toch een beetje zuinig 
op jezelf. Het leven moet ook een beetje mooi blijven, 
ook al is dat nu moeilijk.

Jos van Zuylen, voorzitter VRB

VRB 
www.vrb.nu 
T 06 28 28 48 36 
A Klimmerseind 28 
6245 HH Eijsden
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AGRESSIE

Agressie in verkeer lijkt
niet te beteugelen
De agressie in het verkeer lijkt hand over hand toe te nemen: het lontje 
wordt steeds korter. En zelfs nu het vanwege corona minder druk op de 
weg is, heb je agressieve automobilisten. Aan de hand van een feitenrelaas 
van de SWOV stellen en beantwoorden we een aantal vragen.

Wat is riskant verkeersgedrag?
Riskant verkeersgedrag is gedrag dat de 
verkeersveiligheid negatief beïnvloedt, 
zoals rijden onder invloed van alcohol, 
drugs of geneesmiddelen, overschrijding 
van de snelheidslimiet, onaangepaste 
snelheden, rijden terwijl men zeer ver-
moeid of afgeleid is, roodlichtnegatie 
en het niet of verkeerd gebruiken van 
beveiligingsmiddelen (motor- of brom-
fietshelm, gordel).

Wat is agressief verkeersgedrag?
Een specifieke vorm van riskant gedrag 
in het verkeer is agressief verkeersge-
drag. Dat is erop gericht een andere 

weggebruiker opzettelijk fysiek of emo-
tioneel schade toe te brengen, bijvoor-
beeld bumperkleven, excessief toeteren, 
knipperen met de lichten, roepen en/of 
obscene gebaren maken.

Waar komt agressief verkeersgedrag uit voort?
Agressief verkeersgedrag komt vaak 
voort uit ongeduld, ergernis, vijandig-
heid en/of haast en gaat vaak samen 
met de emotie boosheid. Mensen die 
in het algemeen geneigd zijn snel boos 
te worden, vertonen ook vaker agres-
sief gedrag in het verkeer. Een andere 
vorm van riskant verkeersgedrag is het 
herhaaldelijk begaan van overtredingen 

door zogenoemde veelplegers. Volgens 
de ‘recidiveregeling Veelplegers’ gaat het 
om mensen die binnen twee jaar drie 
keer een ernstige verkeersovertreding 
begaan. Ook het veelvuldig plegen van 
kleine overtredingen is relevant, want 
dit blijkt gepaard te gaan met een gro-
tere ongevalsbetrokkenheid.

Hoe vaak komt agressief verkeersgedrag voor?
Er is geen officiële registratie van de 
frequentie van verkeersagressie, noch 
van het aantal verkeersslachtoffers dat 
daaruit voortkomt. Wel zijn er resultaten 
van enquêtes. De CBS Veiligheidsmo-
nitor is een terugkerende grootscha-
lige bevolkingsenquête onder 135.000 
personen van 15 jaar en ouder, waarin 
ook gevraagd wordt naar het voorko-
men van agressief verkeersgedrag in de 
woonbuurt. In 2019 antwoordde 29,3% 
dat agressief verkeersgedrag weleens 
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voorkomt in de eigen buurt en 6,3% dat 
men veel overlast ervaart van agressief 
verkeersgedrag in de eigen buurt. In 2017 
waren deze percentages vrijwel hetzelfde 
(respectievelijk 29,6% en 6,2%). Volgens 
een online-enquête onder ruim 25.000 
leden van het EenVandaag Opiniepanel 
is in 2019 één op de acht automobilisten 
naar eigen zeggen weleens betrokken 
geweest bij een ‘verkeersruzie’. De helft 
(52%) van die ruzies leidde tot een gevaar-
lijke situatie op de weg, zoals automo-
bilisten die elkaar abrupt laten remmen 
in druk verkeer, het bewust van de weg 
(proberen te) rijden, of op straat vech-
ten. In dezelfde enquête rapporteerde 
meer dan een kwart (27%) van de fietsers 
weleens betrokken te zijn geweest bij een 
verkeersruzie.

Hoeveel veelplegers oftewel verkeershufters zijn 
er?
Over het aantal veelplegers van ernstige 
verkeersovertredingen is in Nederland 
weinig bekend. Er worden in Nederland 
geen cijfers uitgebracht over jaarlijkse 
aantallen weggebruikers die onder de 
recidiveregeling Veelplegers of andere 
recidiveregelingen vallen.

Hoe is het gedrag in het verkeer op basis van 
het type weggebruiker?
Bij automobilisten zijn naar eigen zeggen 
het overschrijden van de snelheidslimiet 
en het handheld smartphonegebruik 
achter het stuur veelvuldige overtredin-
gen. Maar ook motorrijders en brom- en 
snorfietsers noemen het overschrijden 
van de snelheidslimiet als een overtre-
ding die zij veelvuldig begaan. Fietsers 
maken zich naar eigen zeggen vooral 
schuldig aan verkeersovertredingen zoals 
handheld smartphonegebruik of rijden 
met (mogelijk) meer alcohol op dan 
wettelijk is toegestaan. Het rijden onder 
invloed van alcohol bleek ook daadwerke-
lijk een veelvoorkomende overtreding bij 
fietsers: in de steden Groningen en Den 
Haag was op uitgaansavonden 42% van 

de geteste fietsers wettelijk gezien onder 
invloed van alcohol.
Alle typen weggebruikers vertonen dus 
weleens riskant gedrag en er zijn geen 
objectieve gegevens dat sommige typen 
dat vaker doen dan andere. Wel zijn er 
aanwijzingen dat mensen geneigd zijn 
verkeersdeelnemers die (op dat moment) 
een andere verkeersrol vervullen dan 
zijzelf, negatief of als ‘asociaal’ te stereo-
typeren.

Gedragen sommige weggebruikers zich gemid-
deld genomen asocialer dan anderen?
Uit onderzoek blijkt dat jongeren en 
mannen vaker riskant verkeersgedrag 
vertonen dan ouderen en vrouwen. 
Dit geldt ook als we specifiek kijken 
naar agressief verkeersgedrag en naar 
veelplegers. Riskant en agressief verkeers-
gedrag wordt versterkt door specifieke 
persoonlijkheidseigenschappen (onder 
andere spanningsbehoefte en neiging tot 
boosheid).

Over verschillende typen van riskant 
verkeersgedrag – snelheid, telefoonge-
bruik, negeren gordeldraagplicht, rijden 
onder invloed van alcohol, drugs of 
rijgevaarlijke medicijnen, rijden terwijl 
men vermoeid is – blijkt uit een zelfrap-
portage-onderzoek dat jongeren vaker 
dit riskante gedrag vertonen dan oudere 
automobilisten, en mannen vaker dan 
vrouwen. Maar de verschillen tussen de 
jongste en oudste leeftijdsgroepen (18-24; 
25-34 versus 55-64; 65+) zijn aanzien-
lijk groter dan de verschillen tussen de 
seksen.

Uit verschillende onderzoeken blijkt 
dat agressief verkeersgedrag afneemt 
naarmate men ouder wordt en vaker 
voorkomt bij mannen dan vrouwen. 
Het verschil tussen weggebruikers die 
riskant gedrag vertonen en agressieve 
bestuurders is dat de laatste groep ook 
vaak in andere situaties dan in het ver-
keer agressief is.

Verder blijkt uit onderzoek dat bepaalde 
persoonlijkheidseigenschappen samen-
hangen met een grotere neiging tot 
riskant of agressief rijgedrag Het gaat 
om personen met een neiging tot boos-
heid, een sensatiebehoefte, een neiging 
tot impulsiviteit, een laag niveau van 
zorgvuldigheid of een narcistische per-
soonlijkheid.

Hoe zit het met de handhaving?
Via heldere wetgeving en gerichte 
verkeershandhaving kunnen snelheids-
overtredingen, rijden onder invloed van 
alcohol of drugs, rijden door rood licht, 
fietsen zonder licht enzovoort, aan-
toonbaar verminderd worden, zo leert 
onderzoek.
Roekeloos rijgedrag en rijden onder 
invloed worden sinds 2020 zwaarder 
gestraft. Wegpiraten kunnen sindsdien 
hard aangepakt worden, met celstraffen 
oplopend tot zes jaar. De maximale straf 
voor gevaarlijk rijden is omhoog gegaan 
van twee naar zes maanden celstraf, ook 
als er geen sprake is van letsel of schade; 
als er sprake is van zeer gevaarlijk rijge-
drag dan kunnen de straffen oplopen tot 
twee jaar celstraf.

Hoe effectief is een  

puntenstelsel?

Puntensystemen kunnen de verkeersveilig-
heid verbeteren, maar als de pakkans 
klein is of wordt, is het effect kortdurend. 
Dit blijkt onder andere uit een meta-
analyse van vierentwintig Europese en 
niet-Europese studies. Die analyse liet in 
eerst instantie een daling zien van het 
aantal ongevallen, doden en gewonden 
van tussen de 15 en 20%, maar die 
daling was na gemiddeld minder dan 
anderhalf jaar verdwenen. 

Bepaalde persoonlijkheidseigenschappen 

hangen samen met een grotere neiging 

tot riskant of agressief rijgedrag 
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RIJANGST

Bijna kwart
automobilisten
onder 40 jaar
heeft rijangst
Het is me nogal wat en waarschijnlijk zijn er niet veel rijschoolhouders die 
het zullen herkennen, maar liefst 23 procent van de jonge Nederlandse 
automobilisten heeft rijangst. Dit blijkt uit onderzoek van Diks Verzekeringen 
onder 1.108 Nederlanders met een rijbewijs.

Deze rijangst onder jongeren is niet 
alleen het gevolg van te weinig erva-
ring achter het stuur, maar ook andere 
factoren spelen een belangrijke rol. Zo 
stelt bijna de helft van de respondenten 
jonger dan dertig jaar dat zij andere 
weggebruikers niet vertrouwen. Auto-
mobilisten ouder dan dertig jaar vinden 
het aanzienlijk minder spannend achter 
het stuur. Zo heeft slechts een op de tien 
van hen rijangst en wantrouwt bijna een 
derde (32 procent) hun medeweggebrui-
kers. Opvallend genoeg blijken tot een 
leeftijd van 40 jaar meer mannen rijangst 
te hebben dan vrouwen, daarna kantelt 
dit beeld drastisch.

UTRECHT
Niet in elke provincie liggen de cijfers 
hetzelfde. Vooral Utrechtse automobi-
listen hebben weinig vertrouwen in de 
rijkunsten van andere weggebruikers: 
bijna de helft vindt dat de andere slecht 
rijden. In de noordelijke provincies 
Groningen en Friesland valt het met iets 
meer dan een kwart wel mee.

SCHADE
Auto’s zijn duur en een ongeluk zit 
in een klein hoekje. Een kleine fout 
kan daardoor grote (financiële) gevol-
gen hebben. Ruim een vijfde van de 
Nederlandse automobilisten is dan 
ook bang om schade te maken. Waar-
schijnlijk doordat ongelukken op de 
snelweg meestal van grotere proporties 
zijn, is een op de tien respondenten 
bang om de snelweg op te gaan. Vooral 
jonge bestuurders hebben last van deze 
angsten.

ZONDER SCHRAMMEN
En dan nog iets: als je geen auto hebt, 
is het enorm handig als je die – bijvoor-
beeld voor een verhuizing – van een 
vriend of vriendin kunt lenen. Diegene 
verwacht daarbij natuurlijk wel dat 
zijn of haar vierwieler zonder schram-

men terugkomt. Maar liefst 36 procent 
van de Nederlanders loopt het risico 
om brokken te maken liever niet en 
rijdt niet graag in de auto van iemand 
anders. Vooral vrouwen mijden ritjes in 
een auto van een bekende.

NIET INSTAPPEN
Alles bij elkaar stapt 11 procent van alle 
ondervraagden liever niet bij anderen 
in de auto. “Ik begrijp dat het extra 
spannend is om achter het stuur te krui-
pen als je net je rijbewijs hebt”, zegt 
Marc Diks van Diks Verzekeringen. “Het 
lijkt er overigens niet op dat die extra 
spanning gegrond is. Uit onze gegevens 
blijkt namelijk dat dertigers het vaakst 
betrokken zijn bij schade, gevolgd door 
bestuurders van in de vijftig. Terwijl 
jongeren dus best wat meer mogen 
ontspannen achter het stuur, kunnen 
ervaren automobilisten juist iets scher-
per zijn.”

ONGELUKKEN
Een belangrijke reden voor rijangst 
lijkt de vrees voor ongelukken. Zo blijkt 
uit het onderzoek dat ruim een op de 
vijf respondenten bang is om schade 
te rijden en tien procent het eng vindt 
om de snelweg op te gaan. Opvallend 
genoeg zijn vooral vrouwelijke bestuur-
ders bang voor autoschade (26 procent) 
en de snelweg (vijftien procent). Onder 
de mannelijke respondenten bedragen 
deze percentages slechts achttien en vijf 
procent.

Vooral als het de auto van 

iemand anders betreft  

(36 procent), stappen  

Nederlanders liever niet 

achter het stuur 

Veel jonge weggebruikers vertrouwen anderen op de weg niet



RIJANGST

29nr 3. | februari 2021

FLINKE IMPACT
Diks: “Ondanks de wettelijke aansprake-
lijkheidsverzekering heeft een verkeerson-
geval altijd flinke impact. Niet alleen zorgt 
het voor financiële schade, ook emotioneel 
en lichamelijk laat het zijn sporen achter. 
Hiermee probeer ik overigens niemand 
bang te maken. Angst zorgt namelijk voor 
een gespannen houding, wat de kans op 
ongelukken alleen maar vergroot. Maar 
wees wel altijd op je hoede.”

VERMIJDEN
Mede vanwege de angst voor schade 
vermijdt maar liefst twaalf procent van 
de ondervraagden autorijden zo veel 
mogelijk. Vooral als het de auto van 
iemand anders betreft (36 procent), 
stappen Nederlanders liever niet achter 
het stuur. Vrouwen (47 procent) laten 
beduidend liever een ritje in de vierwieler 
van anderen aan zich voorbijgaan dan 
mannen (24 procent).

Diks: “Controleer voordat je in de auto 
van een vriend of vriendin gaat rijden of 
diegene wel verzekerd is voor een tweede 
bestuurder. Als dit niet het geval is dan 
kun je inderdaad beter bedanken. De 
gevolgen van een eventueel ongeval zijn 
in die situatie niet te overzien. Als het 
verzekeringstechnisch allemaal in orde is 
dan zou ik het vooral doen. Want in hoe 
meer verschillende auto’s je rijdt, hoe 
gemakkelijker het autorijden je afgaat.”
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DWARSLIGGER

Het is maandagmorgen als ik mijn kandi-
daat na zijn rijles afzet bij een middelba-
re school. Op de parkeerplaats spot ik een 
vertwijfelde vader. Ik hoor hem roepen: 
‘Kom uit die auto. Je kan het!’ Op de pas-
sagiersstoel een brugklasser in tranen.

Nu ken ik niet de redenen waarom deze 
adolescent zo tegen school opziet. Zijn 
er problemen thuis? Heeft hij een zware 
dag? Heeft hij een toets wiskunde voor de 
boeg waar hij tegenop ziet. Of wordt hij 
mogelijk gepest op school? Het kan van 
alles wezen.

Eigenlijk ben ik niet jaloers op de huidige 
generatie. Ik wil niet zeggen dat vroeger 
alles beter was, maar als ik naar de hui-
dige generatie kijk is het allemaal niet zo 
makkelijk. De huidige jongere krijgt heel 
veel, mag veel, maar moet vooral ook 
heel veel. Alles draait om presteren en als 
je moeite hebt om mee te komen heb je 
een probleem!

Moeten wij als rijinstructeur ook veel? 
Ik vind het wel meevallen. We hebben 1 
keer in de 5 jaar een praktijkbegeleiding. 
Die raakt kant nog wal, maar goed, het is 
nog niet gelukt om iets beters te beden-
ken, dus zolang moeten we het er maar 

mee doen. Hoewel, het laatste woord is 
hier vast nog niet over gesproken. Verder 
natuurlijk 6 dagdelen bijscholing. De ene 
keer kwalitatief beter dan de andere keer. 
Nee, mits de minister niet te veel toegeeft 
aan de grillen van het CBR, IKBI of Samen 
Sterk heb ik niet zo veel te klagen.

Binnen niet al te lange tijd kunnen we 
het rapport van de commissie-Roemer 
verwachten. Ik ben ontzettend benieuwd. 
Op zich heb ik er wel vertrouwen in. Aan 
alle kanten merk ik dat de commissie 
zich heel goed en breed wil verdiepen 
in de branche. Bij brancheorganisaties, 
maar ook op de werkvloer. Actief wordt 
er meegelezen op social media. Hoe zit de 
rijschoolwereld in elkaar? Wat houdt rij-
schoolhouders bezig? Er is ook aandacht 
voor diegenen die zich niet vertegen-
woordigd voelen door een brancheorga-
nisatie. Super! En je kan de commissie 
altijd benaderen en je krijgt antwoord 
ook. Diegene die straks roept dat de 
commissie-Roemer de rijschoolwereld er 
niet bij betrokken heeft, heeft echt wat 
uit te leggen!

Ja. Ik heb er redelijk vertrouwen in dat 
het goedkomt. Het enige punt waar ik 
mij zorgen om maak is het feit dat er een 
hele sterke lobby aan de gang is. En dan 
bedoel ik die lobby van diegenen die het 
voortdurend hebben over cowboys. Het is 
slechts een hele kleine groep die steeds 
ach en wee loopt te roepen, maar toch… 
zou het de commissie lukken om hier 
voldoende doorheen te prikken en objec-
tief naar de branche te kijken? Onder ons 
heel veel hardwerkende en goedwillende 

instructeurs die elke dag weer hun nek 
uitsteken en keihard bezig zijn om een 
beginnende bestuurder om te vormen 
tot een veilige weggebruiker. Die mogen 
niet de dupe worden. Persoonlijk wil ik 
liever niet toe naar een situatie waarbij 
ik van iedere stap die ik zet verantwoor-
ding af moet leggen. Naast het feit dat dit 
onwerkbare en scheve werkverhoudingen 
oplevert, lopen er al meer dan genoeg 
controleurs rond in Nederland.

Het zou makkelijk zijn om nu hier een 
wensenlijstje neer te leggen. Dat doe 
ik bewust niet. Dat leg ik liever bij de 
commissie-Roemer neer. Eigenlijk wil 
ik nu maar één vraag neerleggen: Beste 
commissie, beste Emile Roemer, hoe 
kunnen we ervoor zorgen dat de excessen 
uit de branche verdwijnen en tegelijk 
waarborgen dat er voldoende respect en 
ruimte blijft voor mij en mijn bonafide 
collega’s om gewoon ons werk op onze 
eigen vertrouwde en verantwoorde 
manier te kunnen blijven doen?

Dwarsligger

‘We hebben 1 keer in de 5 jaar 
een praktijkbegeleiding. Het is 
nog niet gelukt om iets beters te 
bedenken, dus zolang moeten we 
het ermee doen’
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DE UITLAAT
Uit voorzorg houdt het CBR vanaf 17 mei zo veel mogelijk plekken vrij voor het 
inhalen van rijexamens, toetsen en rijtesten voor auto, motor, bromfiets en auto met 
aanhangwagen * Die plekken kunnen worden gebruikt als de examens, toetsen en 
testen vanaf 10 februari niet kunnen doorgaan * Door het vrijhouden van plekken 
voor het inhalen neemt het huidige aantal beschikbare plekken voor nieuwe rijexa-
mens, toetsen en rijtesten vanaf 17 mei steeds verder af * Het blijft wel mogelijk om 
plekken te reserveren voor alles wat moet worden uitgesteld in de huidige lock-
downperiode. Voor al het inhalen kan na de dag van uitstel meteen een reservering 
worden gemaakt * Het terrein voor de motorexamens voertuigbeheersing (AVB) en 
brommobielexamens (AM4) in Ter 
Aar is verhuisd naar Nieuw-Vennep 
* Het nieuwe terrein is gelegen aan 
de Rijnlanderweg 1421, 2153 KE 
in Nieuw-Vennep * Zodra het CBR 
weer examens mag afnemen, wordt 
daar gestart met examens AVB en 
AM4 * Het AVB-terrein voor de 
motorexamens voertuigbeheersing 
(AVB) en brommobielexamens in Ter 
Aar is inmiddels gesloten * Het ter-
rein voor de motorexamens voertuig-
beheersing (AVB) en brommobielexamens (AM4) in Venlo is voorlopig verhuisd naar 
Ysselsteyn * Het tijdelijke AVB-terrein is gelegen aan de Timmermannsweg 89, 5813 
AM in Ysselsteyn * Alle uitgestelde AVB-examens en toekomstige AVB-examens zullen 
voorlopig worden afgenomen op deze locatie * Het CBR kan het Kazerneterrein aan 
de Garnizoenweg 1 in Venlo (Blerick) niet meer gebruiken als AVB-terrein * De GGD 
heeft het Kazerneterrein in Blerick (foto) ingericht als vaccinatiepunt.

COLOFON
ONAFHANKELIJK VAKBLAD 
VOOR DE VERKEERSOPLEIDING

UITGEVER 

Enter Communicatie
Van Houten Industriepark 1
1381 MZ Weesp
Tel. (0294) 203 045 

HOOFDREDACTIE

Hans Peijs
Van Houten Industriepark 1
1381 MZ Weesp
Tel. (0294) 203 045
E-mail: redactie@rij-instructie.nl

REDACTEUREN 

Irma van den Berg, 
Rob van Ginneken

BUREAUREDACTEUR 

Ellen Kamminga

ADVERTENTIES 

Tarieven, reserverings- en sluitingsdata  
op aanvraag beschikbaar bij: 
Enter Communicatie
info@rij-instructie.nl 
Tel. (0294) 203 045
 

ABONNEMENTENADMINISTRATIE 

De abonnementsprijs bedraagt € 86,50 per 
jaar (excl. btw en incl. verzendkosten). 
Losse nummers € 11,-. 
Prijswijzigingen voorbehouden. 
Tarieven buitenland op aanvraag. 
Abonnementen kunnen worden opgegeven bij 
Enter Communicatie
Van Houten Industriepark 1
1381 MZ Weesp
Tel. (0294) 203 045 
E-mail: info@rij-instructie.nl

ALGEMENE VOORWAARDEN 

Vanwege de aard van de uitgave, gaat 
Enter Producties uit van een zakelijke 
overeenkomst; deze overeenkomst valt onder 
het algemene verbintenissenrecht.

Een abonnement kan iedere maand 
ingaan en geldt tot wederopzegging, tenzij 
anders overeengekomen. Partijen kunnen 
ieder opzeggen tegen het einde van de 
abonnementsperiode, met inachtneming 
van een opzegtermijn van twee maanden. 
Abonnementen gelden voor minimaal één 
jaar. Wij verwerken uw gegevens voor de uit-
voering van de (abonnements) overeenkomst 
en om u van informatie te voorzien over 
Enter Producties en zorgvuldig geselecteerde 
andere bedrijven. 
Als u geen prijs stelt op deze informatie, kunt 
u dit schriftelijk melden bij Enter Producties. 

DRUK 

Gooisdrukwerk.nl

VERSCHIJNINGSDATUM 
VOLGENDE NUMMER: 

ISSN 0166-6894

© 2018 Enter Producties, Weesp 

Alle rechten voorbehouden. 
Behoudens de door de Auteurswet gestelde uitzonderingen, mag niets uit deze uitgave worden 
verveelvoudigd (waaronder begrepen het opslaan in een geautomatiseerd gegevensbestand) 
en/of openbaar gemaakt door middel van druk, fotokopie, microfilm of op welke andere 
wijze dan ook, zonder voorafgaande schriftelijke toestemming van de uitgever. 

De bij toepassing van art. 16b en 17 Auteurswet wettelijk verschuldigde vergoedingen 
wegens fotokopiëren, dienen te worden voldaan aan de Stichting Reprorecht, Postbus 3051, 
2130 KB Hoofddorp, telefoon: (023) 799 78 10. Voor het overnemen van een gedeelte 
van deze uitgave in bloemlezingen, readers en andere compilatiewerken op grond van 
art. 16 Auteurswet dient men zich te wenden tot de Stichting PRO, Postbus 3060, 
2130 KB Hoofddorp, telefoon: (023) 799 78 09. Voor het overnemen van een gedeelte 
van deze uitgave ten behoeve van commerciële doeleinden dient men zich te wenden 
tot de uitgever. 
Hoewel aan de totstand-koming van deze uitgave de uiterste zorg is besteed, kan voor
de afwezigheid van eventuele (druk)fouten en onvolledigheden niet worden ingestaan en 
aanvaarden de auteur(s), redacteur(en) en uitgever deswege geen aansprakelijkheid voor 
de gevolgen van eventueel voorkomende fouten en onvolledigheden.

Je ziet deze verkeersborden met daaronder 
deze tekst steeds vaker en ze zullen uit 
menigeens hart gegrepen zijn. Als je je 
auto parkeert op een plek van een minder-
valide dan ben je niet goed snik, of je hebt 
geen moreel kompas of er is iets anders 
met je loos, maar duidelijk is: dat doe je 
niet als je vol bij je verstand bent. Dat de 
tekst nodig is, is dus eigenlijk schrijnend, 
maar zolang dat het geval is, is het een 
mooie hartenkreet.

Zaterdag 13 maart




